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Реч
директорке
Пре�хо�не �ве �о�ине нас�ава се у
на�ој �имназији, али и у свим �колама
све�а, о�вијала мало �ру�ачије. Како је
нас�ава на �аљину у�ицала на ра�
Гимназије „„Све�озар Марковић” и на
њен колек�ив?

Пандемија, званично проглашена марта 2020.
године, изазвала је велике промене на читавој
планети у свим аспектима живота. Био је то
изазов за о�разовне системе широм света, а
самим тим и за нас у Гимназији. Пандемија је
нешто што је готово свако од нас осетио и у
личном животу. Суочавање са про�лемима
великог �роја о�олелих, гу�итак многих људи,
ограничење кретања и социјалних контаката,
који су важни за све људе, а за адолесценте
посе�но, јер су у развојном периоду, �ило је
заиста тешко поднети. Међутим, у сваком злу
постоји нешто до�ро. Ако приступимо на тај
начин овој теми, онда увиђамо и то, да се није
десила пандемија, не �исмо се суочили са
многим изазовима, који су нас оснажили и
освестили. Увођење онлајн наставе �ио је
начин да се превазиђе гу�итак који �и настао
потпуним прекидом наставе. До изражаја је
дошла спремност наставника да се стручно
усавршавају, развијају своје дигиталне
компетенције искористе о�разовне
платформе. Схватили смо колико је
уо�ичајени непосредан рад са ученицима уз
живи контакт драгоцен и тешко заменљив.
Процес учења не дешава се у некаквом
вакууму, него је знатно сложенији и има своју
педагошку, социјалну и емоционалну
димензију. Односи који се приликом учења и
наставе успостављају између личности
наставника и ученика су веома важни, јер се
управо у њима рађа мотивација за учење. 
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Након скоро �ве �о�ине онлајн нас�аве, �а
ли мисли�е �а ће она �ос�а�и уо�ичајена
�ојава? Да ли сма�ра�е �а је ово неки ви�
мо�ернизације �кола?

Сматрам да смо током периода пандемије
научили доста тога и да ћемо у�удуће користити
то знање као �итан ресурс у одређеним
ситуацијама.То јесте модернизација наставе. 
Наставници су овладали платформама за учење
(Office 365, Google for Education) које су
конципиране управо тако да служе у о�разовне
сврхе, као и апликацијама које су послужиле у
сврхе учења (Viber, Messinger).      

Татјана Вукадиновић
Такође, можда и још важнији моменат јесте
међусо�ни сусрет вас вршњака. Оно што је и
доказано јесте да је у вашем развојном периоду
адолесценције, утицај вршњака, када су у питању
вредносни ставови, навике и понашања
доминантнији него утицај наставника или
родитеља. 



Мој с�ав �рема
�и�и�алним

�ехноло�ијама у
о�разовању је

ам�ивален�ан.

Може�е ли �а о�и�е�е неко своје искус�во
које је ос�авило снажан у�исак на Вас, а
које је у вези са не�авно измењеним ра�ом
�кола?

Водила сам седнице Наставничког већа и
Педагошког колегијума посредством о�разовне
платформе Тимс (Teams). О�радили смо
планиране теме, али осећај који сам имала док
водим састанак са 90 људи је �ио потпуно
другачији. Комуникација је иначе један веома
сложен процес и не своди се само на
исказивање речи, комуницирамо целим �ићем,
говоримо и телом, покретима, изразом лица,
држањем и многим другим невер�алним
средствима. Водећи седнице стручних органа
имала сам утисак сведености наше
комуникације. Мој став према дигиталним
технологијама у о�разовању је ам�ивалентан.

Је�ан о� �оказа�еља �а се с�вари враћају у
нормалу јес�е �овра�ак на ка�ине�ску
нас�аву о� 11. а�рила. Ш�а �ис�е �оручили
ученицима, са�а�њим �рвацима и �ру�ацима,
који ника�а нису имали �рилику �а искусе
овај ви� нас�аве?

У септем�ру 2020. године уведен је ком�иновани
модел наставе у складу са упутством
Министарства просвете и тада је из
епидемиолошких разлога, да се вирус не �и
превише ширио, свако одељење распоређено у 
једну учионицу. 
Иначе, ка�инетска настава у нашој Гимназији
постоји деценијама. Тежило се томе да се
учионице преуреде у складу са наставним
потре�ама одређених предмета. Тематски
садржаји, као и  наставна опрема у учионици за
одређени предмет усмеравају пажњу ученика и
�уде радозналост, те их тако и мотивишу на учење.
Прелазак на ка�инетску наставу догодиће се
спонтано, такорећи, неосетно, а када наш часопис
�уде о�јављен то ће �ити већ и за�орављена тема. 

 Сматрам да је овај вид учења на даљину
најелементарнија форма рада. То је као када �и
вам наставници дали само скрипте да учите.
Оно што недостаје јесте сусрет и размена –
интеракција током које се дешава учење. Зато се
и тежило држању часа у реалном времену. У те
сврхе током ове школске године на�ављена је
�ројна рачунарска опрема, графичке та�ле,
камере и микрофони, који су постављени у
свакој учионици, тако да су ученици могли и од
куће да прате ток часа. 

 Наш школски Тим за дигитални развој
Гимназије је 2021. године прошао о�уку за
систем учења на даљину Mудл. О�ука овог типа
је �ила драгоцено искуство за наставнике. Сви
наставници прошли су кроз о�уку програма
Дигитална учионица, имали смо наша интерна
дигитална стручна усавршавања. Од почетка
пандемије до данас смо пролазили кроз
различите фазе, а прва фаза �ила је само
постављање материјала у Гугл учионице.

Са једне стране, свесна сам да се њима постиже
известан део о�разовних циљева, а са друге стране,
сматрам да се о�разовни и васпитни рад не могу
свести, нарочито не на дуге стазе, само на рад
посредством о�разовних платформи.
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С о�зиром на �о �а је ово �о�ина
„„�ило�ирања” нове �ржавне ма�уре, како
мисли�е �а ће се са�а�њи, али и �у�ући
ма�уран�и, снаћи на овом новом
не�озна�ом ис�и�у?

Мислим да резултати на овом про�ном
испиту неће �ити до�ри и да њима
нећемо �ити задовољни. Такву процену
дајем имајући на уму следеће. Сла�ија
постигнућа учења током периода онлајн
и ком�иноване наставе као и чињеница
да резултати на овом про�ном испиту
неће утицати уопште на упис ученика на
факултет, увелико одређују резултате на
испиту. Предвиђено је да се оцена са
про�ног испита може уписати у ру�рику
есДневника, али то ипак не подиже
знатније мотивацију ученика да се на
њему заиста потруде. Про�ни испит је
значајан, не толико за ученика као
појединца, колико је значајан за школу,
за увеж�авање процедуре испита и за
проверу квалитета задатака на испиту.
Још увек има непознатих појединости
око увођења државне матуре у
�удућности, као, на пример, какав ће
став заузети универзитети. Свакако, када
се званично почне са процесом државне
матуре, �итно је да све претходно �уде
до�ро припремљено и проверено,
погрешке и ризици елиминисани, како
�и ученичко знање дошло до изражаја.

Ос�авив�и �ло�алну �ан�емију иза нас, �а
ли зна�е како ће из�ле�а�и �ре�с�ојећи
�ерио� за Гимназију „„Све�озар Марковић” и
�а ли су у �лану неки нови �ројек�и у
којима ће ђаци моћи �а учес�вују?

Са великом надом ишчекујем то �удуће
време у којем ћемо са сигурношћу рећи да је
пандемија иза нас. Било је времена када нам
је сметала гужва по ходницима, међутим,
сада смо се већ ужелели тог устаљеног
начина рада, радости и вреве у читавом
школском простору, односно, жељни смо
тог осећаја пуноће школског живота, који је
везан за непосредан �оравак у школи. Што
се тиче ваннаставних активности, имали смо
премијеру и потом још једно извођење
представе „Плашим се” драмске трупе Тачка
�ле�иш�а, одржано је 24. Такмичење у
�еседништву, изведен програм хора „До�ро
је!” затим 20. конференција Гениус.
Ученички парламент је увелико почео са
уо�ичајеним радом, одржавају се седнице,
организују хуманитарне активности. Такође,
одржавају се редовна такмичења и већ нам
пристижу сјајни резултати са многих
такмичења. Сама чињеница да радимо овај
интервју нам показује да се и рад
Новинарске секције враћа у своје редовне
токове. Ту смо, вредно радимо и враћа нам
се инспирација и многе креативне идеје
траже пут за своју реализацију. Мислим да
ћемо од јесени имати још много више
занимљивих ученичких иницијатива и
пројектних активности, јер енергија која је
�ила спутана претходне две године, жеља за
дружењем, сусретима, сарадњом мора да
нађе свој креативни израз!

Интервју водила ученица Елена Чо�ан III4 
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Анђела Опачић и Елена Вујичић I8

Опремање школе �ило је од великог значаја за
нашу гимназију током онлајн наставе. То је
подразумевало на�ављање нових рачунара,
пројектора и осталих неопходних средстава за
дигитализацију. Рачунари су се, том приликом,
издавали на реверс ученицима и професорима. И
сада, када се гло�ално онлајн настава више не
практикује, и даље користимо предности
опремљености наше школе, па тако, када за неког
професора не постоји адекватна замена, наставу
држи професор од куће. Наша школа наставиће
да се опрема потре�ним средствима, која
доприносе вишем квалитету о�разовања и да
прати савремену технологију.

Ванредни ученици, углавном су ученици, који похађају
Балетску или Музичку школу паралелно са нашом
гимназијом. Такође, постоји ситуација када ученици не
матурирају са својом генерацијом до септем�ра, па
прелазе на ванредну наставу. Ванредних ученика нема
много, раније их је �ило више, сада их је свега десетак.
Интересантно је то да ученици који похађају овај вид
наставе не морају да је физички похађају, могу да дођу
на неке часове по из�ору, све у договору са ментором
који им је одређен. Организација је таква да ученик
пријављује испите које полаже. Постоје критеријуми по
којима им се одређује ментор, ученици од њих до�ијају
литературу, савете и са њима врше консултације. 

проф. Драгана До�ромиров, 
помоћница директора за

наставу

проф. Катарина Врећа,
помоћница директора за

опште послове
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Помоћник директора у нашој Гимназији заслужан је за на�авку техничке опреме у школи, која
доприноси квалитету наставе у учионици, али и током „наставе на даљину”. С тим у вези,

разговарали смо са Катарином Врећом, помоћницом директора за опште послове. 

Поред помоћника директора за опште послове,
помоћник директора за наставу планира и

организује испите за ванредне ученике



Интервју са
школским

психологом и
координатором

есДневника 
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Љиљана Арађански Рајков,
школски психолог и 

координатор есДневника

Анђела Опачић I8

Елек�ронски �невник се са�а већ �уже време корис�и, које
су ње�ове �ре�нос�и, а које мане?

Електронски дневник је у нашој школи у употре�и од
школске 2019/20. године. Да �исмо почели да га
користимо, �ило је неопходно да одлука о преласку на
другачији начин вођења евиденције „сазри” међу
колегама. Имамо два координатора ЕсДневника,
проф. Зорицу Николетић и моју маленкост. Пред
почетак наставе током неколико година о�учавале
смо колеге како се користи ЕсДневник. Много тога
смо заједно научили и савладали, али и сада умеју да
се појаве ситуације које тре�а решавати.
Предности коришћења ЕсДневника су се показале док
је �ила актуелна пандемија Корона вирусом. Настава
је постала „даљинска”, а уз ЕсДневник смо имали
начина и повратне информације да пружамо на
даљину. ЕсДневник је платформа која нам је
омогућила да пратимо учење и напредак ученика и
током пандемије. Ово говорим и као просветни
радник и као родитељ. 
Након скоро три године коришћења ЕсДневника
замерам што платформа није направљена као
заокружен систем. Рецимо, не постоји опција да се
генеришу сва потре�на документа која издајемо. Друга
замерка се односи на статистичку о�раду података
платформе ЕсДневник. Статистички подаци се често
траже од школа, стога �и �ило логично да један овакав
„алат” омогућава да се до њих лакше дође. Нажалост,
то није случај.

Како је елек�ронски �невник у�ицао на ор�анизацију
школе? Како елек�ронски �невник у�иче на ученике и �а
ли мисли�е �а више у�иче �ози�ивно или не�а�ивно?

Мислим да су се ученици �рзо прилагодили на нови начин
рада. Родитељи оцене виде након 48 сати, дато је време да
се каже код куће шта је дете до�ило, а опет је
транспарентно и на време. То је промена којој смо се сви
прилагодили.

Да ли ви�ер �ру�а олакшава комуникацију
међу �рофесорима? 

Ви�ер група је настала пре неколико година,
како �исмо за кратко време информисали
колеге, а �ио је месец јул. Група је умногоме
олакшала комуникацију, односно, размену
информација, недоумица... 
Такође, смо „успут” учили како да
комуницирамо у једној таквој групи, која је
постала и служ�ени канал комуникације
током пандемије. Да напоменем да има
преко 100 радника школе у групи. Увек је
динамично.

Колико је комуникација међу �рофесорима
важна за њих саме и на који начин ученици
не�ују веш�ину комуницирања? 

Нама је свима у школи комуникација веома
важна. И оно што кажемо (вер�ална) и оно
како кажемо - телом, ставом, гласом
(невер�ална комуникација). Говорење и
комуницирање је наш основни „алат” којим
делујемо и на ученике и једни на друге.
Свесни тога, негујемо вештине
комуницирања како у свакодневном
о�раћању, тако и кроз наше чувено
Такмичење у �еседништву, по ком смо
познати више од 20 година.
Јако је важно да смо у комуникацији
искрени, промишљени и да саговорнику
указујемо поштовање. Сигурна сам да ђаци
примењују ове принципе још дуго након што
матурирају.



Школски педагог
о потешкоћама у
процесу учења током
онлајн наставе  

Коме је �еже �ило �а се �рила�о�и
онлајн нас�ави - ученицима или  
�рофесорима? 

Мислим да је �ило подједнако
тешко и професорима и ученицима.
Професори су имали задатак да у
времену  од четрдесет пет минута, у
једном периоду чак и пола сата,
подстакну ученике на процес
учења. Док су ученици  �или у
о�авези да стечено знање покажу
како �и �или и формативно и
сумативно оцењени. Али, након
одређеног времена, долазимо до
сазнања да је ипак, поред оцена,
најважније знање које су ученици
стекли и  које ће показати на
предстојећим државним матурама.

Драгана Бајатовић,
школски педагог
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Уло�а �рофесора је �а
�о�с�акне ученика и

�окрене �роцес учења. 

Елена Вујичић I8

Бу�ући �а је ово �рва �о�ина како нема онлajн
нас�аве, како �о Вашем мишљењу �о у�иче на
ученике?

Две године које су иза нас су свакако �иле
неза�оравне, али оно што је видљиво ове године је да
су се дечји осмеси вратили у двориште школе као и у
клупе и да су професори коначно у могућности да
виде своје ученике. Улога професора је да подстакне
ученика и покрене процес учења. Ова школска година
је прелазни период ка ономе што смо �или некада,
�ар се надамо. Оно што је сигурно, јесте да смо се
ужелели једни других и да није �ило лако предавати, а
камоли пратити у некој учионици да ли Гугл или �ило
којој другој која није наша школска, где се не видимо
очи у очи. Колико год да су нам данас важни
телефони, паметни сатови, компјутери и остали
дигитални уређаји, ништа није вредније од тога када
можемо да се видимо уживо и да �удемо ту једни за
друге. 

Да ли мисли�е �а ћемо се ика�а вра�и�и на нас�аву
��е нам нису �о�ре�ни елек�онски уређаји? 

Морам признати да је Корона променила свет.
Променила је здравство, о�разовање као и нас људе,
начин на који живимо и волимо. Свакако да тре�а ићи
у корак са напредовањем технологије, али не можемо
да занемаримо ни традиционалну наставу. 



Како се о�вија сара�ња са Минис�арс�вом �росве�е и Школском
у�равом?

Сарађујем са Министарством просвете и Школском управом Новог Сада.
Та сарадња се пре свега одвија у циљу по�ољшања квалитета наставе,
како у нашој школи, тако и у другим установама. Циљ такве сарадње је
преношење искустава, дакле, упознавање колега са тим методама и
иновацијама са којима до сада нису �или упознати.

др Радослав Божић,
проф. математике и

самостални
педагошки саветник

др Марија Бјељац,
проф. српског језика

и књижевности и
самостални

педагошки саветник

Александра Поповић,
проф. историје и

самостални педагошки
саветник

Може�е ли �а нам каже�е више о �ланираним ак�ивнос�има
с�ољних сара�ника?

С о�зиром на то да сам и за наредну школску годину већ
ангажована на истим пословима као саветник-спољни сарадник,
моје активности ће �ити планиране у складу са потре�ама
Школске управе Нови Сад. Једна од активности која је у најави је и
спољашње вредновање рада установа. У сваком случају, ова
позиција је веома одговорна и колико год да је ласкав из�ор у ово
звање, оно подразумева и додатно усавршавање и одговорност,
како �и сви предвиђени задаци �или о�ављени на највишем
професионалном нивоу, тако да је додатно усавршавање сигурно
једна од активности која ми предстоји у наредном периоду.

На који начин је ос�варена сара�ња и које су �ланиране ак�ивнос�и
реализоване у �ре�хо�ној школској �о�ини? 

Министарство просвете, науке и технолошког развоја расписало је конкурс
на коме су иза�рали 200 нај�ољих наставника у Ср�ији, који су стекли звање
саветника-спољних сарадника. Протекле две године, �ила сам у улози
супервизора током полагања пријемног испита за смер Сценска и аудио-
визуелна уметност, контролор током полагања мале матуре, супервизор у
процесу припреме и снимања часова за о�разовну платформу РТС-а за
предмет српски језик и књижевност у основној и у средњој школи,
супервизор током полагања мале матуре, реализовала сам стручно-
педагошке надзоре, а затим и пружала повратне информације о
активностима и предузетим мерама наставника, васпитача и стручних
сарадника и давала стручне препоруке за унапређивање рада. 

Теодора Жерајић IV10
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Наши професори-
спољни сарадници  

 У  нашој школи  не�ује се �ра�иција �у�о�о�ишње сара�ње са Минис�арс�вом �росве�е, науке и
�ехнолошко� развоја и Школском у�равом Гра�а Ново� Са�а. Наши �рофесори, с�ољни сара�ници,
�о�елили су са нама своје искус�во о сара�њи коју су ос�варили у �ро�еклој школској �о�ини.       



Године 2021. стекао сам звање педагошког саветника
и од 2021. године постао сам сарадник при
Министарству просвете и Школске управе Нови Сад.
Ово звање сам стекао на основу претходног
стручног усавршавања и претходног рада, али и
тренутно звање захтева даљи рад и оз�иљније
усавршавање. Звањем самосталног педагошког
саветника стекао сам и веће могућности за
преношење свог знања.

О�како с�е на�ре�овали у звању, које
нове ме�о�е �римењује�е у свом ра�у, а
�о�риносе �о�ољшању квали�е�а
нас�аве?

Давне 2008. године започела сам један
нов начин рада са ученицима, снимање
документарних филмова које смо
користили у настави, од којих неке
можете видети на јутју� каналу. Била сам
ментор многим ученичким радовима који
су на разним конкурсима награђивани.
Водила сам ученике на разне квизове од
2000. до 2011. године и освојили смо
вредне награде (мени, можда најдража,
пут у Брисел). Од 2014. до пандемије 2020.
године, припремала сам и реализовала
�ројне јавне часове у сарадњи са колегама
из Стручног већа, а и самостално.
Мотивација за такав начин рада долазила
ми је од мојих ученика који су �или веома
креативни, вољни за сарадњу, а и
дружење. На почетку сам ја писала текст,
сценарио и режију, а после сам им �ила
ментор, научила сам их да то сами ураде
уз моју малу помоћ. Пронашла сам се и у
организацији студијских путовања, а и
једне екскурзије. 

Може�е ли �а нам каже�е више о �оме
ш�а за Вас значи на�ре�овање у звању?

Напредовање у звању је плод мог
дугогодишњег, пожртвованог рада и
великог труда који сам уложила. Морам
рећи да сам и ја сазревала са својим ђацима
и да сам много од њих научила и на томе
сам им захвална.

Какви су Ваши �ланови и ам�иције за
нас�авак Ваше, на�амо се, �у�е каријере у
школи?

Наставићу да пратим иновације у настави и
настајаћу да их примењујем. И даље ћу се
трудити да заинтересујем ученике за
градиво које о�рађујемо користећи
различите методе рада. Моја велика жеља је
да им моја предавања �уду што кориснија за
�удући живот. У сарадњи са Градском
�и�лиотеком урадила сам низ пројеката. 

Анђела Опачић I8

Сања Глуховић Васић,
проф. историје

др Радослав Божић, 
проф. математике 11

Професори у Гимназији не�ују ком�е�енције за целоживо�но учење и својим
�римером �о�с�ичу ученике. Поре� с�ручно� усавршавања, у нашој школи �ос�оји и

кон�инуи�е� у на�ре�овању у звању више о� се�ам �о�ина. Пово�ом �о�а,
раз�оварали смо са �рофесорима који су у �оку �рошле школске �о�ине на�ре�овали у

звању.



oд
марта

Школа родитељства-Дијана Радојковић
међународни сертификовани едукатор

за родитеље  
2.11.2021.12

Међународни пројекат: Гло�ално
загревање, март 2021.

Предавање др Предрага
Крстића, проф. Београдског

универзитета, 23.11.2021.

Дан школе, 
мај 2021.

Медијска писменост, предавање
Новосадске новинарске школе,  

19.9.2021.

Свечано отварање РТВ-а
 29.5.2021.



Три�ина „Будимо �ез�едни”
Деа Ђурђевић 

1.12.2021.

до
марта
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Представа ,,Плашим се”,
драмске трупе ,,Тачка

гледишта”

Три�ина Министарства сао�раћаја у
сарадњи са Деом Ђурђевић 

14.12.2021. 

Предавање др Зорана
Павловића, 

Покрајински ом�удсман 
30.11.2021.



Гостовање
ученика на
Природно-

математичком
факултету,
14.5.2022.

КАЛИГРАФСКА
СЕКЦИЈА

Калиграфска секција је почела са радом у
нашој школи пре неколико година. Радимо
по посе�но осмишљеном програму чији је
основни циљ неговање средњовековне
калиграфије и ћириличног писма. Чланови
Калиграфске секције учествовали су на
репу�личким и међународним
такмичењима, а ученици који су постигли
запажене резултате су: Ружа Цоцек, која је
освојила 3. место на репу�личком конкурсу
са међународним учешћем „Светосавље и
наше до�а”.
На репу�личком конкурсу „Дани ћирилице”
 Ружа Цоцек  и Теодора Вујиновић освојиле
су 3. место, док је на репу�личком конкурсу
„VI дани Николе Тесле” Аница Цоцек
освојила  1. место, а Ружа Цоцек освојила је
2. место. Радови Исидоре Бандин �или су
изложени, као и радови других чланова
Калиграфске секције. Пред крај школске
године ученицима наше школе
представљамо резултате рада наших
чланова кроз излож�у, тако смо ове године
представили калиграфске радове на Вечери
ауторских радова ученика у школској
�и�лиотеци.

др Марија Бјељац, 
ментор Калиграфске секције

ОД МАРТА 
ДО МАРТА

Представа „Место до�ре раднице”
23.5.2022. 
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Предавање
„Утицај

микропластике
и

нанопластике
на животну
средину и

здравље људи”
2.3.2022.

Вече ауторских радова ученика, 
7.6.2022.



„Чему још друштвено-
хуманистичке науке?”

Да ли с�е мишљења �а је филозофија
ис�оријска наука, или �а филозофија
�ос�оји �окле �о� �ос�оји и живо�?

Ми смо, мож�а, је�ини наро� ко� ко�а
филозофија има �о�р�но значење. Није
цењена неш�о мно�о ни у �ру�им
кул�урама. Мислим �а је филозофија
изузе�но �и�на, јер ми, �о мом
мишљењу, �рену�но имамо мањак
оно�а ш�о се назива кри�ичко
мишљење. Ако ни за ш�а �ру�о, она
служи за �ош�овање неке анализе,
�ијало�а, рефлексије и смираја у
времену у ком живимо. Живимо у
времену �рзине и у�рзања, ��е сви имају
савршену ин�ели�енцију, али сви
�ри�е�авају �ржем начину решавања
за�а�ака.
Тре�а �ронићи у неш�о, наћи bottom
line, �о је у овом времену које је, мно�и
�и рекли нели�ерално, нужно
�о�ре�но. За�и�а�и се �а ли ја �о
желим? Да ли, мож�а, �ре�а �а �у�е
�ру�ачије? Да ли је ово ш�о јес�е, јес�е
све ш�о јес�е?

Да ли се у савремененој филозофији и
�аље �римењује ла�инска изрека, cogito
ergo sum, мислим, �акле �ос�ојим?

Не сасвим, не �ос�оји савремена
филозофија, �и�ање је �а ли је ика�а
�ос�ојала је�на филозофија осим у
нашим ис�оријским
ин�ер�ре�ацијама. За�раво, �ос�оји
милион филозофских �раваца, који
�о�ово �а не раз�оварају је�ан са �ру�им.
Шилер је �ричао још у 18. веку за �риро�не
и �руш�вене науке, �а раз�ор вла�а међу
њима, јер за је�инс�во је још �рерано,
�ако је ов�е. Моје коле�е �омињу и
неурое�ику, �иое�ику и сличне с�вари,
�о је �о�ово сасвим �лизу науци. Неки су
склони књижевним �реливима, �аве се
смислом живо�а, они ор�анизују
со�с�вене конференције, �ако �а је �анас
�ешко �овори�и о је�инс�веној
филозофији. Све је �о �ешко с�ави�и
�о� је�ну ка�у �а �и се �ри�лижило
ученицима и с�у�ен�има. То су
�ескрајно �ра�оцене с�вари за наш
живо�, за�о �ре�а �а о�рав�амо �а смо
ми љу�и, јер �о мно�има за�раво и �анас
као и �ре 2,5 милиона �о�ина, �о��уно
јесмо. 

Да ли у �рзом живо�у �у�имо свес� о се�и и
�а ли за�орављамо �а размишљамо о �оме

ш�а ми осећамо, ш�а ми желимо о�
живо�а? И који саве� �ис�е нам у�у�или

�о �ом �и�ању?

Саве�ујем о�мор, заус�ављање, су�верзију и
�иверзију. Ми смо у машини. О� �рвих

момена�а филозофије у ан�ичкој Грчкој, �о
је значило је�но: има�е љу�е, �о оној

Арис�о�еловој �ричи, који  се �акмиче на
Олим�ијским и�рама, оне око с�а�иона који
�ро�ају неке семенке, �р�ују и ос�ало, има�е
у врху с�а�иона филозофе, који �осма�рају

све и из�ле�а �а ниш�е не ви�е, а све са�ле�ају.
Измакни�е се. Сви смо ми у машини,  у вреви, 

у у�рзању, ��е �окушавамо �а �ржимо �лаву
изна� во�е и срећни смо ако ус�емо. Измаћи се
и �ос�ави�и �и�ање смисла, колико �о� �о

�а�е�ично звучало, чему �о, �а ли �о
желим? Како �а ор�анизујем влас�и�и или

живо� заје�нице? То су елемен�арна
�и�ања која мора�е �ос�ави�и, али �а
�ис�е �а �ос�авили и мислили о �оме, не

само ш�а осећам, и �о је наравно важно, али
�а �исмо мислили о со�с�веним осећањима,
�а �исмо их с�авили �о� кри�ичку лу�у, као
ш�о је велики Хум�ол� �ричао: ,,Ус�ав �а се

из�ра�и, �а �а �а с�авимо �о� лу�у наше
ин�иви�уалне свес�и”. Не �а �рихва�амо
с�вари з�раво за �о�ово, он�а се мож�а и

сложимо, мож�а и не, мож�а уђемо у неки
�ијало�, али �ефини�ивно ми о нечему

размишљамо, а нисмо вођени кроз живо�.

Анђела Опачић I8
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Предавање Предрага Крстића, професора
филозофије Универзитета у Београду



Последње две године током пандемије онлајн настава у много већем о�иму
интензивирала је информисање путем дигиталних извора, како интернет
портала, тако и друштвених мрежа. Размена информација у школству
одвијала се путем о�разовних софтвера и онлајн платформи које је свака
школа по из�ору примењивала.То је допринело да током ком�иноване или
онлајн наставе не �уде застоја или прекида тока свих информација. 

Све иновације се прате и примењују се оне које доприносе по�ољшању
дигиталне зрелости школе. Од увођења есДневника, примене
електронског сервиса као што је „Office 365” , односно, апликација Teams,
нови налози наставника и ученика са доменом школе и др. Потпуно је
ажуриран и уређен школски сајт. Спроведене су интерне о�уке у вези са
коришћењем апликативних програма за онлајн наставу као што су: Teams,
Google meet, Google classroom, Zoom...и др. Основни задатак тима у
наредним годинама  је рад на успостављању високог степена интеграције
дигиталних технологија у животу и раду  школе.

У почетку је �ило потешкоћа, али за врло кратко време су се сви
прилагодили новим онлајн платформама. Успешно је реализована онлајн
настава и велики �рој часова је реализован уживо путем разних апликација.
Чланови Тима за дигитални развој су реализовали о�уке како за наставнике
тако и за ученике. Креирана су и прослеђена упутства за примену свих
платформи који се примењују у школи.

Дигитална зрелост школе је на високом  нивоу. Стратегија развоја о�разовања до 2030. године се �ави
унапређењем дигиталних компетенција ученика и наставника тако да у свим школама и у нашој се
доста улаже у опрему и развој ИКТ система. Сви чланови Тима за дигитални развој школе, уз стручну
подршку директорке Гимназије, учествују у креирању дигиталног концепта рада школе. Тај концепт
неће подразумевати само увођење дигиталних технологија у настави већ и развој електронских услуга
за ученике, наставнике и родитеље као и размену информација са другим установама.

Колико је �и�и�ално информисање �ос�ало �и�но у
�колама у �осле�њих �о�ину �ана?

Да ли се и �аље уво�е иновације у �ољу �и�и�ализације?

Да ли је �рофесорима �ило �е�ко �а свој нека�а�њи
начин ра�а �и�и�ализују?

 Какав је �и�и�ални развој у на�ој �коли и каква су Ва�а очекивања у �ољу на�ре�овања ис�о�?

Зоран Петровић,
проф. информатике и
председник Тима за

дигитални развој
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Тим за дигитални развој Гимназије је формиран  у оквиру
процене дигиталне спремности школе 2017/18. године.

Разговарали смо са председником тима Зораном
Петровићем



ИСХРАНА И
ЗДРАВЉЕ

Да ли се �ема�ске не�еље о�ржавају ре�овно у нашој школи? 

Тема�ске не�еље се о�ржавају већ неколико �о�ина. Ја сам им у�ахнула
живо�, ка�а је Минис�арс�во �росве�е о�ре�ило �а је �и�ан исхо� оно�а
ш�о ученици науче, а не само �лан и �ро�рам. Бу�ући �а смо �о�или за�а�ак
�а �ецу научимо како �а �а�е �о�а�ке које уче, �римене на свако�невни
живо�. Сма�рала сам �а �и �ема�ска не�еља исхране и з�равља �ила о�
велико� значаја. Као и �а �е не�еље сви �рофесори �осве�е своје часове �ризи о
се�и и исхрани са сво� ас�ек�а.

Љиљана Новаковић,
�роф. хемије

Који је �рви �ројека� који с�е ра�или, а у вези је са �ема�ском не�ељом?

Први �ројека� сам ра�ила �ре се�ам �о�ина и �о��о сам имала час са
ученицима �осле велико� о�мора учионица се с�ално осе�ила на мирисе хране
које су јели. Нека�а је �о �ила �ица нека�а �ирос или чак и �љескавице. Та�а ми
је �о�ла и�еја �а они на�раве �ројека� о �оме ��а на�и ученици је�у у �оку
о�мора и колико њих се храни з�раво. Наре�но� часа сам их у�у�ила како �а
за�очну �ројека�, а ос�а�ак је �ио на њима. Сна�ли су се о�лично. Цео разре�
се заје�но ује�инио, �о�елио �ослове и �рионуло се на �осао. Ка�а су све
завр�или и �ре�с�авили ми �ројека�, �ила сам о�у�евљена и �ако је �очела
ова �ема�ска не�еља.

Елена Вујичић I8
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Да ли се на�и ученици на своју иниција�иву �ријављују за
�ројек�е �ово�ом не�еље или је �о�ре�ан Ва� у�ицај?

После неко� о�ређено� �ерио�а ра�а са ученицима ко� њих се
с�он�ано ро�и иниција�ива и заин�ересованос� �а
ис�и�ају своје �ранице. Посао нас нас�авника је �а �о
�ре�ознамо и у�у�имо ученике на �рави �у�, као и �а их
заин�ересујемо и �амо им �о�р�ку, он�а ка�а ни они сами
нису си�урни �а ли не��о желе и мо�у. Нека�а ка�а је човек
мо�ивисан, он ће �оказа�и иниција�иву за свакакве с�вари,
али  нека�а не зна �а ли �и �о мо�ао и ви с�е �у као
нас�авник �а �а усмери�е и �а�е му �о�с�ицај.



Бранка Букарица, проф. српског
језика и књижевности

СВЕТОСАВСКА
АКАДЕМИЈА

Да ли је Све�осавска ака�емија са�а већ
�ра�иција наше школе?

Да, наравно. То је за све нас који учествујемо у
организацији и реализацији Светосавске академије
велика част, али и о�авеза. Није лако �ити
инвентиван из године у годину, јер смо донекле
ограничени тематиком, али се трудимо да сваке
године програм �уде тематски заокружен,
актуелан и да наводи на размишљање оне који га
гледају. Мислим да је наш програм увек свечан,
достојанствен, уметнички квалитетан.

Како је Ака�емија из�ле�ала ове �о�ине?

 У условима у којима смо се нашли, проценили смо
да ће и ове године, �аш као и претходне, програм
Академије �ити снимљен и 27. јануара окачен на
сајт Гимназије. Више сам склона извођењу
програма уживо, јер ништа не може да замени
атмосферу у којој се осети једна дивна интеракција
између учесника и гледалаца, па тај аплауз на крају
програма који разгаљује душу учесницима и �ива
највећа награда за уложени труд… Међутим, ово је
�ило, што се каже, за вечност. Снимљени програм
остаје заувек за�ележен и сигурна сам да ће нам
�ити драго да се кроз неколико година подсетимо
како је све то изгледало у помало другачијим
условима. У сваком случају, снимање Академије је
�ило једно ново искуство за све.

Да ли је Вама , као �рофесору ср�ско� језика, ово
�осе�но за�овољс�во?

Јесте, свакако. Светосавље представља један
посе�ан тип, пре свега, моралног о�разовања и
о�ликовања људске личности, а то је оно чему моје
колеге и ја тежимо поучавајући младе људе у овим
надасве изазовним временима.

Ш�а Све�и Сава значи за нас и за наш
национални и�ен�и�е�?

Мислим да наш народ још увек није
довољно свестан његове величине и на
нама је да то покушамо да променимо.
Када �и људи ишли кроз живот следећи
Савине поуке, на свету �и �ило много
мање зла и незнања, а више љу�ави и
до�роте. Свети Сава је �ио визионар,
човек испред свог времена, можда чак и
испред данашњег. Сви ми који смо
�ирали посао просветитеља смо тога
свесни и трудимо се да следимо Савин
пут. Бити учитељ и наставник није само
позив, то је мисија и начин живота.
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Соња Бјело�рлић, �роф. ср�ско� језика
и књижевнос�и

У нашој Гимназији 27. јануара Светосавском академијом, о�ележава се
Школска слава-Свети Сава. Професорка Бранка Букарица подсетила

нас је на значај и улогу нашег просветитеља. 



 
Може�е ли �а нам каже�е више о
Реци�а�орској секцији. Колико чланова �роји?

Број варира, али увек је ту двадесетак ученика
који носе програм Светосавске академије, али
и учествују у другим школским активностима.
Међу њима увек постоји двоје, троје, који су
заиста изузетно квалитетни и који се такмиче
на Смотри рецитатора.

Како с�е �ошли на и�еју �а оснује�е ову
секцију?

 Пошто сам се некада, кад сам �ила тек нешто
старија од наших ученика, опро�ала у послу
радијског водитеља, увидела сам важност
технике говора. Дикција, акценти, дисање…све
су то елементи који морају �ити до�ро
припремљени уколико желимо да говором или
рецитовањем оставимо утисак на оне који нас
слушају. Увидела сам да се млади плаше јавног
наступа, да говоре неразговетно, да су
несигурни, тихи, да их велика трема доводи до
�локаде и за�орављања оног што су желели да
кажу…Кроз разговор са ученицима, схватила
сам да су неки од њих расположени да
веж�ањем елемената до�рог говора, унапређују
свој јавни наступ и на тај начин ојачавају своје
самопоуздање. Из тога се родила идеја о
рецитаторској секцији која, ево, траје све до
данас.

 
Да ли су ученици наше школе учествовали на
рецитаторским такмичењима?

Јесу. У овом делу морам донекле да изразим и своје
негодовање, јер оцењивање рецитатора врло често
подлеже и су�јективности чланова жирија који
понекад не о�рате пажњу на све такмичаре на начин
на који �и тре�ало.
Такође, у Ср�ији не постоји такмичење рецитатора
које �и о�ухватило само ученике средњих школа
који се рецитовањем �аве на нивоу школских
секција, већ су ту и млади људи који се рецитовањем
�аве на много професионалнији начин, у овиру
културних центара, некада се чак на смотрама
рецитатора такмиче и студенти глуме, чланови
разних аматерских друштава и трупа. Многи од њих
су и старији од средњошколаца, самим тим и
искуснији и зрелији. Све то ученике средњих школа
ставља у донекле неравноправан положај, али, �ез
о�зира на све то, ми врло радо учествујемо на
такмичењима.

Ова секција, је�на је о� секција које красе нашу
школу. Ш�а она �оноси њеним члановима?

Науче се до�рој артикулацији, да говоре разговетно,
јасно и гласно. Уче се да испоштују акценатску и
мелодијску правилност. Од рецитатора се очекује
култивисан глас, изванредна чујност, разумљивост и
изражајност. Веж�ају и посе�ан ритам дисања. Гете
је истицао врлине рецитације, наглашавајући да
текст тре�а тако научити и говорити као да долази
из срца. Рецитатори се уче да стану пред пу�лику
потпуно осло�ођени, не заро�љени песмом, да
проговоре лако и сугестивно. Постићи лакоћу
израза, то је императив за сваког до�рог рецитатора.

                                     

РАД
РЕЦИТАТОРСКЕ
СЕКЦИЈЕ

Интервју водила 
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Може�е ли укра�ко рећи како је �рошло ово�о�ишње Такмичење у �есе�ниш�ву, која је �ила �ема и �а ли
је �ила инс�ира�ивна за ученике?

Овогодишње Такмичење у �еседништву ученика средњих школа Ср�ије је одржано под темом: „Лепо је све
оно што нам се допада �ез икаквог интереса”. Тема је преузета из корпуса естетичких тема, и произилази
из филозофије Имануела Канта. Ученици нису о�авезни да тему тумаче контекстуално, дакле из Кантове
перспективе, већ је допуштено и ванконтекстуално тумачење. Критичко тумачење, па чак и опонирање је
пожељно, што су неки од учесника и показали. Што се тиче импровизованих говора овогодишња тема је
�ила „мудрост”. Ученици су морали да саставе неприремљене говоре на ову тему и да их науче напамет и то
све у временском оквиру од пола сата. Занимљиво је �ило слушати како, млади људи посматрају овај појам,
шта је све за њих мудрост. Такмичари су показали да умеју да развијају идеје и аргументацију о укусима у
уметности, односно да критички доводе у однос уметничко стваралаштво и интерес. Морам похвалити и
рад ментора који су дискретно водили такмичаре, не намећући им своја мишљења и перспективе. На
овогодишњем Такмичењу учествовале су: Гимназија „Исидора Секулић”, Нови Сад; Земунска гимназија;
Пожаревачка гимназија, Електротехничка школа, Земун, Шеста �еоградска гимназија,Четврта �еоградска
гимназија, Гимназија „Светозар Марковић”, Нови Сад, Средња школа „Доситеј”, Београд, Средња школа
„Артимедија”, Београд и Карловачка гимназија. Специфичност овогодишњег Такмичења које је 24. по реду, је
у томе што је одржано �ез пу�лике. Односно једина пу�лика учесницима су �или њихови ментори и други
учесници. Разлози за ову ситуацију су �иле противепидемиолошке мере које су �иле на снази. 

Колика је заин�ересованос� ученика за �есе�ниш�во, има ли квали�е�них �акмичара?

Што се тиче заинтересованости ученика за реторику, она је увек присутна, са мањим осцилацијама. Живот у
контексту пандемијских мера је ствари померио у виртуелну сферу. Враћање у ове оквире ће сигурно
појачати интересовање ученика за реторику и �еседништво. Ваша научна или техничка умећа могу �ити
изузетна, али ако их ви не умете презентовати вер�ално, вероватно ћете доживљавати професионални
неуспех. Ако је самоостварење циљ човековог живота, онда је реторика једно од средстава који га воде ка
томе.

24. ТАКМИЧЕЊЕ У24. ТАКМИЧЕЊЕ У
БЕСЕДНИШТВУБЕСЕДНИШТВУ

ОДРЖАВА СЕ ПОД ПОКРОВИТЕЉСТВОМ ПОКРАЈИНСКОГ СЕКРЕТАРИЈАТА ЗАОДРЖАВА СЕ ПОД ПОКРОВИТЕЉСТВОМ ПОКРАЈИНСКОГ СЕКРЕТАРИЈАТА ЗА
ОБРАЗОВАЊЕ, ПРОПИСЕ, УПРАВУ И НАЦИОНАЛНЕ МАЊИНЕ-ОБРАЗОВАЊЕ, ПРОПИСЕ, УПРАВУ И НАЦИОНАЛНЕ МАЊИНЕ-

НАЦИОНАЛНЕ ЗАЈЕДНИЦЕ АП ВОЈВОДИНЕНАЦИОНАЛНЕ ЗАЈЕДНИЦЕ АП ВОЈВОДИНЕ
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Гра� у ком се ро�имо, о�рас�емо, развијемо своју личнос�,
�ос�аје �ео нас. Ника�а не на�уш�а наш �ух. Наш �ра�
�рес�оница је кул�уре. То је о�раз љу�и који у њему живе,
о�раз хе�онис�ичко� начина живо�а нас, Новосађана.
Про�рам који слави Нови Са�, �ажљиво је осмишљен и
сим�олично се о�носи на мос�ове, којих Нови Са� има чак
21, они �ре�с�ављају сло�о�у, �у�ућнос� и живос� само�
Ново� Са�а. Наша школа ис�ра�ила је �о�ину у знаку
кул�уре о� само� �оче�ка, �а смо �ако и �осе�или �а�е
излож�е.

1. Ми�рације у уме�нос�и, уме�нос� ми�рација - Галерија Ма�ице ср�ске 
Ова излож�а сас�оји се о� �ројних ликовних ра�ова на �ему ми�рације,
укључујући и ра�ове наше� сликара, Паје Јовановића. Излож�а са �емом
ми�рација и сео�а, изложена је у Галерији Ма�ице ср�ске у Новом Са�у.

Сас�оји се о� �о�ре�е �а с�ално �равимо личне из�оре. Не �ло�ализује, већ нас
чини �елом ис�е. Проналазимо ликове којима о�ређујемо су��ину, �овезујемо
се са њима њиховом �ричом, �у�ем њих с�ознајемо нас, аки�ивирамо нашу

нај�у�љу ем�а�ију и �о�ијамо о��оворе на нека о� нај�и�нијих живо�них
�и�ања. Ово није само излож�а, већ наше �у�овање ка самос�ознаји. 

2. (Не)Нас�ањени - Тр� сло�о�е 
Ову излож�у имао је �рилику �а ви�и свако ко је у овом �ерио�у о�
месец �ана �рошао Тр�ом сло�о�е. Ово је излож�а фо�о�рафиија

нај�ољих све�ских фо�оре�ор�ера о� којих су неки Ворен
Ричар�сон, Алиса Мар�инова и Масимо Сес�ини. Сас�оји се о� 58

фо�о�рафија и 28 фо�оре�ор�ажа
Излож�а се сас�оји о� уме�ничких фо�о�рафија,

на�рављених у�лавном �оком неких о� највећих све�ских
криза. Оно ш�о је за ову излож�у карак�ерис�ично је �о
�а иза сваке слике �ос�оји �рича и њен исхо�. Слике �ра�е
у�лавном с�ановнике �ржава �реће� све�а и све�очи нам о
�оме �а иако �ру�ни чин, ми�рација је с�вар ин�иви�уалца. 

3. Хероине С�омен-з�ирке Павла Бељанско� - Тр� �алерија 2 
Ова мул�име�ијална излож�а с�а�а у лук Хероине и �иће �ос�ављена 20.

маја. На излож�и ће �и�и �ре�с�ављено се�ам уме�ница: На�еж�а
Пе�ровић, Зора Пе�ровић, Љу�ица Сокић, Милица Зорић, Ви�осава

Ковачевић, Лиза Крижанић и Ле�осава С�. Павловић. Поре� њих излож�а ће
о�ухва�и�и још  уме�ница које су се �авиле фо�о�рафиијом у �ру�ој

�оловини 20. и �оче�ком 21. века.

Анђела Опачић I8
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Како �ис�е о�исали овај велики
�овра�ак хора?
Ми смо �или присутни све време и
радили смо заиста и онлајн,  слали смо
снимке, снимали смо у цркви, прошле
године смо овде у школи снимили низ
нумера, којима смо представили наш рад.
Морамо вратити оптимизам и нама, и
људима. Морамо вратити социјализацију и
повезаност, заједништво људи. Да људи
изађу из куће и посећују концерте.

Хор у овој �коли веома �у�о и ус�е�но
ра�и. Кажи�е нам не��о о
ак�ивнос�има хора у �ро�еклом
�ерио�у?
Примећује се да су ученици трећег и
четвртог разреда одустали од учествовања
у хору и оркестру, што није до�ро. З�ог
прекида јавних наступа, они су изгу�или
вољу и то је нека негативна новина.
Позитивно је то што и даље имамо велики
�рој ученика који певају у хору.

Гимназија „Светозар Марковић” је гимназија са
дугом традицијом и негује љу�ав према
музичкој уметности у којој се нарочито истичу 
хор и оркестар под диригентском палицом
проф. Маје Дринчић. Свој успех потврдили су и
ове године у музичко-драмском програму
,,До�ро је”, који је одржан у нашој школи.

Музичко-�рамски �ро�рам „„ До�ро је” има сим�оличан
назив. Ш�а се иза �о� назива крије?

Сваки дан кренемо са �о�ро ју�ро, наставимо са �о�ар �ан и
�о�ро вече. То �о�ро пожелимо махинално, не размишљајући
шта смо рекли, а заправо то „до�ро”, иза се�е крије веома
снажну поруку. Да заиста �удемо до�ро. Хор дуго није радио
у смислу јавних наступа, з�ог епидемиолошке ситуације која
нас је задесила. Радујемо се певању, радујемо се певању пред
пу�ликом и желимо свима до�ро. То је порука коју желимо
да пренесемо.

Прире��а се сас�ојала о� �ачки које су �иле на
ла�инском језику. З�о� че�а с�е о�а�рали �а� овај језик?

Радили смо са професорком латинског и француског језика,
Тамаром Деспотовић Ћурчић, која је ментор драмске трупе
„Тачка гледишта” и то је �ио њен из�ор. Наступ смо
закључили песмом овогодишње по�еднице Беовизије.
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Видећемо да ли ће се и касније неки определити за
музику, али у сваком случају музичка школа тражи
дисциплину, тачност у извођењу, сваки тон се мери. Тамо
иду на такмичења, до�ијају врло оз�иљне оцене. Онда
дођу овде, где певамо заједно и свирамо музику која је
потпуно другачија од оне која се у музичким школама
изводи. Они се овде осло�ађајући изражавају на неки
потпуно другачији начин. Мислим да је то веома важно за
њих. До�ијају тај луфт и вентил да �уду своји, ја им дајем
ширину да �уду сло�одни, чак ми и дају идеју када радим
аранжмане. Ученици музичких школа су и више него
до�родошли на хору и оркестру, нарочито у оркестру,
али сваки наш члан је драгоцен, �ез о�зира на музичко
о�разовање.

У на�ем хору има и ученика који су �охађали нижу
музичку �колу, чак и оних који �охађају сре�њу. Да ли
им �о �ре�с�авља неки ви� нас�авка каријере и �а
ли је хор оно ��о их �осе�но ис�уњава?

Каква су Ва�а очекивања ове �о�ине, а какви су Вам �ланови за сле�ећу?

Ове године смо вредно радили, од самог почетка. Већ у окто�ру смо учествовали на „Омладинском,
хорском фестивалу”, где смо спремили око 15 нумера. Онда је уследила припрема за снимање за
Светог Саву, где смо, такође, спремили Светосавску химну и једну стару српску Светосавску химну,
чак старију од „Ускликнимо с љу�ављу”, која се зове „Пој Ср�е, пој”. Имали смо концерт са Поп хор
Радијом, у Радничком дому након чега смо тај хор угостили у нашој Гимназији. Припремамо се за
„Нови Сад европска престоница културе” и два велика наступа, а то су: манифестација „Распевани
мостови”, која ће се одржати у јулу, од 19. до 23. јула, и један слет у којем ће наши ученици, такође,
учествовати, а одржаће се крајем августа, односно 1. септем�ра. Све вас позивам да дођете да нас
гледате и у летњим месецима, да не �уде све везано за школу, дакле, излазимо на улицу и певамо.

Маја Дринчић, проф.
музичке културе,

диригенткиња хора и
оркестра

Анђела Опачић I8
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 Разговарали смо са професорком о
протеклим и планираним активностима



У септем�ру, школске 2019/2020. године,
драмска трупа „Тачка гледишта” наставила
је са радом. Трупа постоји од 2003. год. а
представе које су стваране или адаптиране,
игране су на француском и матерњем-
српском језику. Након успеха који је
представа „Мартин сан” имала претходне
школске године, трупи су се поред Нађе,
Катарине, Хане, Анђеле, Ленке,
придружили и нови чланови: Елена,
Немања и Сара. То су наши ученици из
трећег и другог разреда. У представи „Со�а
Давидова”, желели смо да нам циљна група
�уду првенствено млади људи, а потом и
њихови родитељи, који �и кроз представу
могли да се поистовете са карактерима и
временом у коме живимо, као и
личностима којима смо окружени, те да
преиспитају квази-вредности којима се
данас у великој мери придаје значај.

П р е � с � а в а  „ С о � а  Д а в и � о в а ”
ј у н ,  2 0 2 1 .

2021

Позориш�е је сма�рано за з�раво и исцељујуће
још о� с�арих Грка

Како је �екао �роцес нас�анка
�ре�с�аве и о�акле је �ошла
инс�ирација за њу? 

Ин�ервју са
  Тамаром Дес�о�овић-Ћурчић,
�роф. ла�инско� и француско�

језика и мас�ер ау�ио-визуелним
уме�ником

 Представа о�ухвата три вида драмске методологије, а то су:
театар у о�разовању, развојни театар и процес драма.
Овакав вид представе подразумева колективну креацију,
стварање ликова, „испро�авање ципела тих ликова” и
писање сценарија. Почетна тачка „Со�е Давидове” �ио је
цитат из америчког филма „Плажа” из 2000. године. Од тог
конкретног подстицаја, наставила сам даље драмске
активности и радионице, које су резултирале коначним
представљањем 3. јуна 2021. године, у Свечаној сали наше
гимназије. На последњој про�и у марту 2020. године,
снимили смо кратак филм који представља кошмар и
халуцинације главног лика. Тај филм искористили смо као
трејлер за представу, поставили га на сајт школе и чекали
повратак на наставу. Про�е су се наставиле на јесен, потом
опет закочене з�ог пандемије у децем�ру. Вратили смо се на
наше „коронарно-климаве позоришне даске” након
ускршњих празника и коначно, одиграли премијеру у јуну
2021. године. Представа је дакле, склапана и расклапана,
готово две школске године, што је доста времена!

  Којем �равцу �ри�а�а �ре�с�ава, може�е ли рећи  
неш�о више о њеном �рамском ас�ек�у?

Може�е ли �а�и комен�ар на изве��у
�лумаца и како с�е за�овољни крајњим
резул�а�ом?

 Моји млади глумци су врло оз�иљно приступили грађењу својих карактера. Нагласила �их да су
проглашени и првацима у импровизацијама на фестивалу у Апатину, одржаном у децем�ру 2019.
године.  Након премијере оставили смо да пу�лика за�ележи на папире утиске и одговори на
неколико питања. Питате ме да ли сам задовољна премијером и начином на који су млади
гимназијалци то изнели? Да, наравно да јесам! Свакако, не �их на сцену пустила нешто о чему
немам до�ро мишљење. Невероватно је колико су студиозно приступили својим ликовима и
контролисали простор у коме су играли. Катарза у потпуности! И код нас и код пу�лике!
До�родошли на следећи наступ! Лично �их волела да видим више младих у позоришту! Оно је
сматрано за здраво и исцељујуће још од Старих Грка. Поставља се једино питање: зашто се неки
плаше да у њега кроче?
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Пре�с�ава „Плашим се”
мар�, 2022.

Из у�ла чланова Драмске секције

О�акле с�е �о�или и�еју за �ему
�ре�с�аве, �а ли с�е више сами ра�или
или уз �рофесоркину �омоћ?

Хана Вукнић IV2: Од професорке смо до�или књигу
„Плашим се”, ауторке Вање Николић, и читајући ту књигу
смо до�или идеју тј. она нам је �ила сту� за даљу разраду
представе. На основу тога смо, заједно са професорком,
разрадили монологе и дијалоге и склопили представу.

Која је �орука �ре�с�аве, ш�а мислиш �а они
који �о�ле�ају �ре�с�аву �ре�а �а сазнају и науче
из ње?

Нађа Текић I3: С о�зиром на то да је тема страх, пре свега код
младих, свако ко погледа представу може да види са чиме се
млади људи сусрећу, шта они не разумеју и како се заправо
осећају з�ог тих својих страхова.

Из у�ла љу�и који имају �лиску осо�у
која се суочава са неким с�рахом или

�ро�лемом, ш�а мислиш �а мо�у �а
извуку из �ре�с�аве ш�о �и их

научило како �а �омо�ну или �у�у
�о�ршка �ој осо�и?

Немања Симић IV2: Ја �их рекао да је
нај�итније, што данас често, нажалост, није
случај, да се прво потрудимо да разумемо ту
осо�у и чега се она плаши, али чак и ако имамо
до�ре намере не �и тре�ало да их форсирамо, и
ако не разумемо узрок њиховог страха тре�а да
сагледамо ствари из њихове перспективе и тако
пружимо подршку.

Ко�а �лумиш у �ре�с�ави и ш�а можемо �а
научимо о� �во� лика?

Сара Марић IV2: Ја у представи глумим мајку једне девојке
која се суочава са страхом од тога да се супротстави својој
мајци, која је тера да пође њеним стопама уместо да прати
своје снове. Мајка представља нарцисоидну осо�у која
спутава своје дете и не дозвољава му да се изрази како само
жели. Мислим да ако неко пролази кроз такав страх попут те
девојке, са њима тре�а �ити стрпљив, тре�а их саслушати и
про�ати да помогнемо или макар саосећати с њима и
ставити им до знања да нису сами.

Као нов члан �ру�е, какав је �вој у�исак након о�и�ране
�ре�с�аве и како си се снашла у �роцесу с�варања сво� лика?

Марина Ђурановић III3: Пошто сам нов члан трупе, нисам очекивала да
ћу до�ити једну од главних улога, али ми повезивање са ликом није �ило
тешко, з�ог тога што сам имала сличних про�лема кад сам �ила млађа.
Неке сцене ми јесу �иле застрашујуће, али генерално процес стварања
целе представе и сарадња са осталима су �или јако занимљиви и драго
ми је што сам учествовала у томе.
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Мој савет за садашње, а и �удуће ђаке Гимназије
је да не �уду лењи и да заиста искористе све
могућности које им се пружају, јер ће само тако
да пронађу и упознају се�е. У сваком човеку је
похрањен потенцијал, од нас лично зависи како
ћемо га користити. Не постоји оправдање за
комформизам и пасивност.
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Ш�а је �ресу�ило �а иза�ереш Све�ину �имназију?
Завршавала сам 8. разред основне школе и �ила сам
готово сигурна да ћу уписати друштвено-језички смер
неке гимназије у Новом Саду; имала сам две опције.
Гимназија ,,Светозар Марковић” није долазила у о�зир
з�ог општег смера, јер сам ја сматрала да сам
друштвењак. Међутим, сећам се, �ила сам на
Репу�личком такмичењу из историје у Ивањици и
причала сам са наставником историје о упису. Он ми је
предложио Светину гимназију, са аргументом: „Колико
ја знам те�и одлично иду и природне науке. Познајући
те, ти �и се у Светиној гимназији одлично снашла; они
имају пуно секција и могућности. Тамо је, пре свега,
атмосфера која те�и одговара.” Након тога, одлучила
сам да се распитам о Гимназији. На сајту сам видела
огроман �рој ваннаставних активности и просто
одлучила да је упишем.

Твоје школовање су о�ележиле мно�е ак�ивнос�и;
�акмичила си се из мно�их �ре�ме�а, �ила члан
Новинарске и Драмске секције… У чему је кључ �о�ре
ор�анизације времена и �ос�изања свих о�авеза?
Сматрам да не постоји неки посе�ан кључ до�ре
организације. Воља је �итна, јер ако желиш нешто, можеш
то постићи чак и када немаш времена. Мени се догађало
да ми се одређене о�авезе преплићу и да се дешавају у
истом дану, са малом временском разликом; то је �ио
случај са Окружним такмичењима из књижевности и
историје. Захваљујући разумевању Драгане Бошковић,
моје разредне, и Александре Поповић, професорке
историје, успела сам да се из�орим са тим. Лично
сматрам да нисам �ила довољно до�ро организована,
пре ће �ити да сам радила више ствари одједном, што
звучи смешно, али је истина. Школско Позорје је нај�ољи
пример како изгледа мој мултитаскинг на делу.  Један од
примера је �ило гостовање Светлане Бојковић; сигурна
сам да су тада професорка Милена Маричић и
професорка Јелена Давидовић имале већу трему од мене
око тога да ли ћу ја стићи да завршим све што сам
замислила. 

Гле�ајући с�ечено знање, освојене на�ра�е и �рове�ене
�рену�ке у нашој Гимназији, �о чему ћеш је највише
�ам�и�и?
Тешко ми је да издвојим нешто посе�но. Свака активност
и секција су ми донеле нешто своје. Упознала сам много
различитих људи, сусрела се са различитим
мишљењима и ставовима, радила са различитим
професорима. Незахвално је према свим мојим
пријатељима који су учествовали и свим професорима
који су менторисали да издвајам нешто посе�но.
Светину гимназију ћу памтити заувек, јер је постала део
моје личности. Захваљујући њој, постала сам веома
толерантна осо�а. Сада у свему тражим компромис, и у
најгорем нађем зрно до�рог. Верујем у сваку осо�у на
овом свету, али и не само да поштујем, већ и волим
свачије разлике и уживам у друштву људи који су
потпуно различити, не само од мене већ и једни од
других. 

 Који је �вој саве� за са�а�ње и �у�уће ђаке
Гимназије ,,Све�озар Марковић“?



Ш�а је �ресу�ило �а иза�ереш Све�ину �имназију?

Када сам уписивао средњу школу, нисам још увек
могао да се определим за неку конкретну професију,
односно, да се тако рано специјализујем у нечему.
Одлучио сам да упишем гимназију, па је једино �ило
питање коју да иза�ерем. С о�зиром на то да ме ни
природне, а ни друштвене науке нису посе�но
занимале, одлучио сам се да упишем општи смер.
Такав ода�ир �и ми понудио све, па �их тако могао
лакше да се усмерим на оно што ме заинтересује кроз
четири године школовања. Једина гимназија општег
смера у Новом Саду јесте Светина гимназија, па
самим тим је �ило веома лако одлучити се. Мојој
одлуци је допринело то што сам знао да Светина
гимназија нуди велики �рој ваннаставних активности
у којим сам желео да се опро�ам, као и одлазак на
екскурзије сваке године. 

Ву
ка

ш
ин

 
Ан

ђе
лк

ов
ић

Школска 2019 / 2020. година

Позна� си као не�рикосновени �изајнер школско�
часо�иса. Да ли �и је �ај ра� о�узимао мно�о
времена? Како си ус�евао �а ускла�иш школске
о�авезе са ра�ом у секцији?

Свакако да јесте. Иако је понекад тај рад �ио веома
напоран, никада није �ио досадан. Често се дешавало
да смо као секција остајали по читав дан у школи
радећи на часопису, од јутра до сутра, што �и се
рекло. Понекад су и викенди �или радни. То ми није
сметало, јер сам радом на часопису изостајао са
часова, а често и успевао да из�егнем одговарање
уколико се нисам довољно спремио. Ипак, све �и ме
то, на крају, одједном сачекало када �их се напокон
вратио на часове. То сло�одно време које сам до�ијао
покојим изостанком сам могао лакше да искористим
да учим и организујем своје о�авезе, па самим тим
нисам имао про�лем да ускладим рад у секцији и
школу.

Гле�ајући с�ечено знање, освојене на�ра�е и
�рове�ене �рену�ке у нашој Гимназији, �о чему
ћеш је највише �ам�и�и?

Дефинитивно ћу је највише памтити по Новинарској
секцији, а потом по екскурзијама и такмичењима.
Рад у Новинарској секцији ми је великим делом
помогао да се определим за своју професију,
односно, да се �авим уметношћу, илустрацијом и
дизајном. Учествовање у активностима ми је
значило, јер је стварало за�аву и промену ритма
свакодневне монотоније похађања школских часова.

Који је �вој саве� за са�ашње и �у�уће ђаке
Гимназије ,,Све�озар Марковић”?

Истрајте у школовању. Покушајте да одрадите
све о�авезе на време да �исте имали што
више сло�одног времена на крају и лакше
прошли кроз школовање. Потрудите се да
имате што �оље оцене, јер ће вам �ити
потре�не за упис на факултет. Насупрот томе,
оцене нису све нити су нај�итније. Гледајте да
из гимназије изађете као о�разовани људи, да
имате много знања из сваке о�ласти и да
заиста �удете поносни што сте гимназијалци.
Оцене ћете до�ити сада и значиће вам само
да остварите следећи степен о�разовања, али
знање које стекнете током школовања ће вам
много више значити за цео живот. Потрудите
да од њега нешто остане након што изађете
кроз врата Гимназије након четири године.
Укључите се у што више секција. Иако
додатне ваннаставне активности и о�авезе
можда не звуче одмах примамљиво, оно што
ћете у секцијама научити и људе које ћете
тамо упознати је, можда, једино школско
искуство које ћете најдуже памтити и које ће
заувек остати уз вас.
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Мој процес �ирања средње школе је дуго трајао;
распитивао сам се о свим могућим гимназијама, па чак и
о медицини, јер сам размишљао да након средње школе
упишем Медицински факултет. Определио сам се за
општи смер. За Светину гимназију сам само чуо да
постоји, све док нисам отишао на Сајам о�разовања у ОШ
,,Прва војвођанска �ригада” на Новом насељу, где су �или
представници Ученичког парламента из Гимназије
,,Светозар Марковић”. Њих троје су �или ти који су ме, у
свега сат времена свог излагања, у�едили да је то прави
из�ор за мене. Истакли су да Гимназија има пуно секција
и да је Ученички парламент активан, што ми се посе�но
допало. Они су представили школу у нај�ољем светлу и
�аш онако како сам је ја доживео. Никада нисам зажалио
што сам је уписао. 
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Ш�а је �ресу�ило �а иза�ере� Све�ину �имназију?
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Био си ак�иван члан �ројних секција и
Парламен�а школе. Ш�а �и је �о �онело и како
�и је �омо�ло у �аљем школовању?
Да, �ио сам члан многих секција и
Парламента, што ми је �ило од велике
помоћи. Научио сам шта је тимски рад, шта
значи до�ити задатак и завршити га на
одређени начин, �авио сам се снимањем и
монтажом филма, научио сам многе
организационе спосо�ности и начине на које
могу да решим про�леме који настају у раду.
Стекао сам многе вештине као што је глума,
између осталог и на енглеском језику, што је
допринело томе да унапредим изговор
страних речи. Певао сам, писао новинске
чланке, научио сам да рецитујем на руском
језику, али пре свега, стекао вештину рада са
људима. Учио сам кроз разне догађаје и
манифестације. Изашао сам са неким
искуством које мислим да ће ми изузетно
значити у животу. Највише знања сам понео
из Новинарске секције, и то знање стално
примењујем, а сада и преносим другима.
Парламент ми је помогао, јер сам научио како
да покренем људе и да схватим колико је
воље и снаге потре�но да �и се нешто
урадило; то је место где веж�амо
организациони рад и рад са великом групом
људи у којој сви имају различито мишљење и
право гласа. Био сам и учесник Такмичења у
�еседништву где сам стекао вештину говора и
у�еђивања других у своје ставове, али и умеће
аргументоване расправе. Све ово ми је �ила
значајна одскочна даска за даље успехе.

 Који је �вој саве� за са�ашње и �у�уће ђаке Гимназије
,,Све�озар Марковић”?

Данас су, нажалост, и ђаци и студенти изузетно пасивни; нису
свесни тренутка и шта све �аш у том тренутку могу да виде и
сазнају. Немојте мислити да су четири године у средњој школи
дуг временски период, јер сада кад се осврнем видим колико
су те године пролетеле. Мој главни савет је да не �уду пасивни,
да се труде да се активирају и да заиста нешто науче. Школа је
јединствено место, има неки јединствени склоп различитих
људи где сви једни од других учимо. Живите у тренутку у
сваком смислу те речи и максимално га искористите.
Задовољан сам како сам ја провео свој средњошколски период
и та �ројка од 12 ваннаставних активности које сам свеукупно
похађао није мала. Већина људи се фокусира на за�аву и на
дружење, а не размишља о животу и о �удућој каријери за коју
ће морати да се одлуче на крају, а неће знати шта желе. Ја сам
заиста, кроз поменуте ваннаставне активности, схватио шта ме
занима и чиме желим да се �авим. Једном сте у средњој школи,
искористите то. Верујем да је наша Гимназија једина у Ср�ији
која може да се похвали чиме све располаже.

Гле�ајући с�ечено знање, освојене на�ра�е и �рове�ене �рену�ке
у нашој Гимназији, �о чему ћеш је највише �ам�и�и?

Гимназију ,,Светозар Марковић” ћу највише памтити по људима.
Схватио сам колико су они заправо значајни, почев од професора,
па преко познанстава и пријатељстава које сам стекао у
Гимназији. Школу чине људи. Данас кад посетим Гимназију,
после скоро две године како нисам у њој, видим да то за мене
више није иста школа. Зграда је ту, неки професори су се
изменили, али опет понављам, школу чине људи. Без њих је то
само још једна о�ична зграда у низу. Били су пресудни
професори који су хтели да помогну да урадимо нешто, они који
су хтели да учимо једни од других; људи који су �или спремни да
неуморно раде између 8 и 12 сати на разним пројектима и
манифестацијама. Поред свега тога, они су �или увек ту за нас.
Посе�ан значај за мене имају разговори са Терезом Перишић-
Гашпар, професорком психологије, Миленом Маричић,
професорком српског језика и менторком Новинарске секције, и
Мајом Дринчић, професорком музичког и вођом хора. Сви су
�или пуни подршке. Колико год су они мене мотивисали,
сматрам да сам исто толико и ја њих мотивисао, али и сви ми који
смо носили те ваннаставне активности. Да их тад није �ило, као
што их није �ило за време пандемије, сигуран сам да ми
Гимназија не �и �ила у оваквом сећању у каквом је сада. 
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Била си ак�ивна чланица Ученичко� �арламен�а школе и �охађала си
семинаре у Пе�ници. Ш�а �и је �о �онело и како �и је �омо�ло у �аљем
школовању?

Имала сам велике ам�иције да учествујем у доста ваншколских
активности и програмима који су ми доносили неку врсту
неконвенционалног учења, развоја и знања. Семинари у Петници
су ми омиљене успомене у последње четири године и тамо сам
упознала неке од својих нај�ољих пријатеља. Искуства које сам
тамо стекла су ми помогла да се све лакше и лакше сналазим у
изазовима које ми школовање доноси. Тамо сам константно �ила
подстицана да налазим што креативније начине размишљања, да
размишљам изван кутије и да тражим актуелне „про�леме” у
свету око се�е и могућа решења за њих. У Петници сам похађала
семинаре �иологије и схватила да тиме желим да се �авим у
животу.

 Је�на си о� �лавних носилаца чи�аве реализације �ро�рама ,,Global
Warming, Global Warning”. Како је �екао сам �роцес ра�а на �ројек�у? Да
ли �и је �о о�узело �ос�а времена?

На пројекту сам радила заједно с Рељом Јоцићем и Страхињом Ђукићем.
Уз њихову помоћ, до�ру организацију и поделу рада, није нам одузело
превише времена, а и време које смо провели радећи на том пројекту �ило
је уживање! Наравно, кад год желите да дате све од се�е и да се потрудите
за неки пројекат, неминовно је да ће вам одузети доста времена. Свако од
нас троје је имао неки специфичан задатак – ја сам �ила фокусирана на
о�ликовање теме и решење про�лема гло�алног загревања, Реља је �ио
задужен за креирање филма и визуелне ефекте, док нас је Страхиња
упознавао са законима Европске уније, исправљао наше логичке грешке и
помагао помало у свему. Уз помоћ професорки Ксеније Новевски и
Милице Марјановић, читава прича је до�ила свој финални о�лик и донела
по�еду.

Гле�ајући с�ечено знање, освојене на�ра�е и
�рове�ене �рену�ке у нашој Гимназији, �о
чему ћеш је највише �ам�и�и?

Мислим да је још увек рано да знам шта ће
ми остати највише у сећању, али за сад
мислим да ће мој средњошколски период
о�ележити међуљудски односи у Гимназији,
дивни професори посвећени својим
ученицима, међусо�на колегијалност као и
процеси учења, стварања, креативни
процеси, али и уживања и одмарања са
мојим другарима из одељења.

Ленка Стевић
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Пан�емија је о�ележила школовање �воје �енерације. Да ли су
�и онлајн и ком�инована нас�ава о�ежали учење?
Сматрам да је пандемија и тај онлајн режим ,,наставе” веома
уназадио ученике, јер многи нису навикли да уче сами на
своју иницијативу. Било је тешко реализовати провере знања
за време онлајн наставе, па је самим тим и мотивација за
учењем �ила мала. Некако смо успели да се прилагодимо том
режиму. Ипак, сматрам да је ком�иновани модел �ио много
�ољи, јер смо коначно могли да се социјализујемо и дружимо,
али је, са друге стране, �ило веома тешко постићи све. Било је
дупло мање времена за оцењивање, па смо имали по пет
провера у једној недељи. Највише ми је жао што смо з�ог
пандемије изгу�или две екскурзије, укључујући матурску.
Имали смо среће што смо успели да имамо матурско вече.

Је�ан си о� �лавних носилаца чи�аве реализације �ро�рама
,,Global Worming, Global Worning”. Како с�е �ошли на и�еју за
овај �ројека�? Колико �и је значило с�ечено �имназијско
знање за реализацију само� �ројек�а?

Инспирацију за пројекат смо пронашли у нашем окружењу.
Стварање дивљих депонија, као и ширење огромне градске
депоније, подстакло нас је да размишљамо о начинима како
да осло�одимо природу од нагомиланог смећа и да га што
ефикасније искористимо. Наравно, ова наша замисао никако
не �и �ила реализована �ез наших професора који су нам
пренели знање које смо користили и директно нам помогли у
истраживањима.

Гле�ајући с�ечено знање, освојене
на�ра�е и �рове�ене �рену�ке у
нашој Гимназији, �о чему ћеш је
највише �ам�и�и?

Своје средњошколске дане ћу памтити
по одличном друштву, изванредним
професорима који су се трудили да нам
пренесу знање, али и по великом труду
и раду уложеном да стекнем одличне
успехе.

Страхиња Ђукић
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П Р О Ј Е К А Т  

„ З А  Ч И С Т И Ј Е  И
З Е Л Е Н И Ј Е  Ш К О Л Е

В О Ј В О Д И Н Е ˮ

Ученици од првог до четвртог разреда, уз
подршку и сарадњу професора координатора и
сарадника, учествовали су у Програму „За
чистије и зеленије школе у Војводини” у школској
2021/2022. години који су расписали
Покрајински секретаријат за о�разовање,
прописе, управу и националне мањине –
националне заједнице, Покрајински секретаријат
за ур�анизам и заштиту животне средине,
Покрајински секретаријат за енергетику,
грађевинарство и сао�раћај, Покрајински
секретаријат за пољопривреду, водопривреду и
шумарство, Покрајински секретаријат за спорт и
омладину и Покрајински секретаријат за
привреду и туризам у сарадњи са Покретом
горана Војводине и партнерима ЈП
„Војводинашуме” и Градом Новим Садом –
Градском управом за заштиту животне средине. У
оквиру пројекта реализована је едукација ученика
кроз различита предавања, �ројне креативне и
едукативне радионице. Организована су
предавања  гостујућих предавача са Технолошког
и Природно-математичког факултета у Новом
Саду. Ученици су уредили еко кутак, учествовали
у озелењавању просторија школе и школског
дворишта. Своја знања о рециклирању и
компостирању су применили кроз �ројне
практичне активности, укључујући израду саксија
од пластичног материјала и садњу лековитог
�иља.

Х У М А Н И Т А Р Н А  А К Ц И Ј А

Чланови Ученичког  парламента
организовали су хуманитарну акцију
прикупљања новца за Вукана
Стојиљковића, деветомесечног дечака
из Врања, који �олује од спиналне
мишићне атрофије. Предвођени идејом
Николе Тепавца, ученика I5 разреда,
организовали су ову акцију, којој се
придружио значајан �рој ученика наше
школе, који су успели да скупе новчани
износ од 148.030,00 рсд.

Анђела Опачић I8
Плака� ра�иле ученице Милица Борља и
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Беатрикс Заварго, 
проф. енглеског језика
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Ка�а се осврне�е на свој ра� у �коли, које
�рену�ке �ис�е из�војили као најзначајније
и најле��е?

Након скоро пола деценије, колико је прошло
од мог првог радног дана у просвети, са
осмехом могу да кажем да је рад са децом
заиста најлепше занимање које неко може да
пожели. Поред многих потешкоћа којих има у
свим професијама, током свог рада доживела
сам и �ез�рој лепих тренутака. Радовала сам се
сваком успеху својих ученика. 

Како је на Вас у�ицао ра� са �ецом, и ��а с�е
Ви о� њих мо�ли �а научи�е?
Бити окружен младим људима који су радознали и
жељни знања одувек ме је одушевљавало, јер сам
волела изазове, а тога је у раду са њима увек �ило. Ја
сам их учила како да решавају про�леме и
превазилазе тешкоће, а они су мене научили да не
мора све да �уде савршено и да није сваки про�лем
толико значајан колико се то нама одраслима често
чини. Захваљујући томе, временом се у�лажио и мој
перфекционизам који ме је током многих година
пратио, постала сам толерантнија према својим
ђацима. 

Да ли је ис�ина �а су �рофесори, з�о� ра�а са
�ецом, увек мла�и у �у�и, и �а ли Вам са�а
не�ос�аје �кола?
Верујем да је тако. С о�зиром на то да су професори
окружени младим људима, тре�а да држе корак са
њима, да прате актуелности свакодневног живота како
�и могли одржати интересовања својих ученика,
водити их адекватно кроз предвиђену тематику
градива. Волела сам рад у школи, али сматрам да за
све постоји право време. Мој рад није престао мојим
одласком у пензију - и даље сам изложена изазовима,
само што имам нову и другачију “пу�лику“. Уместо
радозналих ученика окружују ме радознали унуци
којима, такође, покушавам да пренесем своје знање -
знање професора енглеског језика, али и своје знање и
искуство педагога.

Ка�а се осврне�е на свој ра� у �коли, које
�рену�ке �ис�е из�војили као најзначајније и
најле��е?
Да �и човек �ио успешан и задовољан у свом послу тре�а да
га воли. Ја сам волела да предајем енглески језик. Истина је
да је он као предмет заиста захвалан за рад, док је
истовремено и „пу�лика” таква, али је љу�ав према ономе
што радите увек од велике важности и значајног доприноса.
Када угледате осмехе и сјај у очима ученика који се радују,
јер су научили нешто ново на часу, једноставно дате све од
се�е да и на следећем часу изазовете ту радост и те осмехе.
Када ђаци осете да се професор искрено труди да им
пренесе што више знања и они се много оз�иљније ангажују
и учествују у том процесу. На тај начин подстичемо једни
друге. 



Ка�а се осврне�е на свој ра� у школи, које
�рену�ке �ис�е из�војили као најзначајније и
најле�ше?

Како је на Вас у�ицао ра� са �ецом, и ш�а с�е
Ви о� њих мо�ли �а научи�е?

Поделила �их их у три групе:
1. Непосредна настава
Најзначајнији тренуци у непосредној
настави су �или подизање свести ученика
за важношћу кретања, веж�ања тј. свесног
утицаја на здравље.
2. Разредни старешина
Као разредном старешини, �ило је
најзначајније и најлепше охра�ривање и
јачање у њиховом �рзом сазревању.
3. Колектив
Што се тиче читавог колектива школе, �ио
је леп осећај припадности, сарађивања и
колегијалности већине колега.

Можда нисмо довољно свесни, да и деца
мењају нас, не само ми децу. Ако је �ило
некада тежих тренутака, тада се спомињу
лепа дешаваља, јер су лепе успомене остале
доминантне.
Ш�а је кључно �а �и �рофесори �оком
�у�о�о�ишње� ра�а, о�ржали ен�узијазам и
�освећенос� �ослу?

Првенствено је �итно да волиш свој посао.
Бити професор је прво позив, тек онда
посао. Надоградња је свесност и
одговорност.

Човек је толико млад у души, колико
дозвољава да се прилагоди, прима
неке нове идеје, примењује нова
средства. Деца то раде са лакоћом.
Доносе неки нови ентузијазам, неке
нове идеје. Утичу својим најчешће
до�рим расположењем и ти то
примаш, некада и свесно.

Да ли је ис�ина �а су �рофесори, з�о� ра�а са
�ецом, увек мла�и у �уши, и �а ли Вам са�а
не�ос�аје школа?
Рад у школи ми недостаје што з�ог ученика,
што з�ог колега. Недостаје нам она
свакодневна рутина, коју сам имала
тридесет и осам година. Када �и ме питали
шта �и ода�рала да имам деветнаест
година, мој одговор �и �ио да �их ишла
истим путем.

Ш�а је кључно �а �и �рофесори
�оком �у�о�о�ишње� ра�а, о�ржали
ен�узијазам и �освећенос� �ослу?

Катарина Зељковић, 
проф. физичког васпитања

33

Марија До�рић III3 

ПРОФЕСОРИ У
ПЕНЗИЈИ



Ви с�е �и�лио�екарка у нашој
школи, �а ли је �и�лио�ека заис�а
украс наше школе?
Би�и школски �и�лио�екар значи
свако�невно �и�и окружен �ецом и
мла�има ш�о, за мене лично,
�ре�с�авља �осе�но за�овољс�во и
�ривиле�ију. Ис�ина, осим ш�о сам
�рофесор ср�ске књижевнос�и и
језика, �о с�руци сам и �и�лио�екар,
ш�о �ре��ос�ављам �а значи �а сам
ком�е�ен�на осо�а за овај �иван
�осао! 
Мишљења сам �а �и �и�лио�ека сваке
школе, �а и наше, �ре�ало �а �у�е њен
украс. То �и значило �а је �осао свако�
�и�лио�екара �а кроз �и�лио�ечке,
кул�урне и уме�ничке са�ржаје и
ак�ивнос�и у сара�њи са ученицима
и �рофесорима у�ахне овом �рос�ору
�осе�ну енер�ију.
  

�овољан разло� за �окре�ање ове
секције. И �у�ући �а сам на �ај
начин нас�авила сара�њу са својим
�ившим ученицима који су �ос�али
њени чаланови, ова ак�ивнос�
имала је и сен�имен�алан значај.

Ш�а ова секција значи за њене чланове?
То �и �ре�ало �и�а�и њих... 
У�еђена сам �а значи мно�о, или �аман
онолико колико им је �о�ре�но �а осе�е и
�ру�о �ѝло школско� живо�а мимо нас�аве
које ће се је�ном с ра�ошћу сећа�и. Пре све�а
ра� и �ружење, развијање �алена�а и
квали�е�но �рове�ено време ван нас�аве. 
Ако из�војим у�иске својих �ивших чланова,
Елене Та�ић, која је као ученик �енерације 2019.
�о�ине за „Гимназијалац” изјавила �а ће као
најле�ши се�мен� �оком школовања
�ам�и�и учешће у секцији „Мла�и
�и�лио�екари”, он�а, верујем �а секција свих
ових �о�ина ос�варује своју мисију.

Ш�а чи�ање квали�е�но�
ш�ива, уос�алом и класика,
�ре�с�авља за а�олесцен�е?

Чи�ање ре�резен�не
ли�ера�уре и класика, мла�е
љу�е учи живо�у, �равим
вре�нос�има, елоквенцији,
речи�ос�и, �о�с�иче на
размишљање и �ромишљање,
решавање �ро�лема... учи их
кри�ичком мишљењу! То је оно
ш�о је не�роцењиво.

Ка�а је секција кренула са
ра�ом?
Би�лио�ечка секција основана је
још 2010. �о�ине и ра�ила је �уних
�есе� �о�ина �о� називом „Мла�и
�и�лио�екари” све �о �ан�емије ,
а �анас има нови назив -„БУК”
секција, ш�о �и значило -
�и�лио�ека, уме�нос�, кул�ура
или�и „књи�а” на ен�леском
језику.

Како с�е �ошли на и�еју �а је
�окрене�е?
Оно� момен�а ка�а сам �ос�ала
школски �и�лио�екар, сма�рала
сам �а �ре�а �а �окренем неки
�им ученика који ће својим
ак�ивнос�има, и�ејама и
креа�ивним ра�ом �оне�и
иновације у оквиру школско�
живо�а и ваннас�авних
ак�ивнос�и. И�еја �а се ученици
мо�ивишу �а воле књи�у и
чи�ање, �а се �руже, с�ичу нова
знања из о�лас�и
�и�лио�екарс�ва и развијају своје
�ален�е ми се чинила као 

Колико чланова �роји?
Секција �анас �роји 20 чланова,
�о су �ален�овани ученици који
воле �а чи�ају, �ишу, воле
уме�нос� и кул�урна �ешавања.

Анђела Опачић I8

Сандра Антић,
�и�лиотекар
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Излож�а: 200 �о�ина о� рођења
Шарла Бо�лера

Излож�а: 180 �о�ина о� рођења Лазе Кос�ића

Излож�а: 190 �о�ина о� рођења Ђуре Јакшића

Учешће секције у акцији
Би�лио�ечко� �руш�ва Ср�ије 

„ЧИТАЈ ГЛАСНО”

  Излож�е �ово�ом књижевних ју�илеја �рире�иле чланице „БУК” секције: Тео�ора Шушњар II8, Дра�ана Беркловић II8, Љиљана
Миланковић II8, Ка�арина Ви�ошевић II8, Љу�ица А��а�а IV5, Валерија За�орац IV5, Софија Јокић IV5, Дејана Ра�ић I2, Тео�ора
Жерајић IV10, Марија Гр�ић II3, Тара Бошковић II3, Анђела Ђурић II3, Дајана Дешић II3, Ивана Нешковић II3, Ивана Ча�рило II3,

Мар�а Ра�ошевић II3 , Ка�арина Миланковић III6,  Крис�ина О�ар III9, Ања Алексић III3 , Ања Љу�инковић и Ана�елла
Мија�овић III5.

Професор: Сан�ра Ан�ић

Учешће у �ројек�у 
„Про�овори �а ви�им ко си”

28.3.2022. �о�ине у КЦ „Еђше�”
   

Са
ви

н�
ан

 2
02

2. 

Пано �ово�ом Дана о�ворених
вра�а у �и�лио�еци, 2.6.2022. �о�
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Учешће у ра�ионицама на �ему кул�уре
�овора - Би�лио�ечка секција „ БУК” и

Реци�а�орска секција
(ок�о�ар 2021 - мар�  2022)



П Р О Ј Е К А Т   
" П У Т  У  С Р Е Д И Ш Т Е  З Н А Њ А "

Р А З Г О В О Р  С А  Д Р  Г О Р Д А Н О М  Х А Ј Д У К О В И Ћ ,  
П Р О Ф .  Ф И З И К Е  

Идеја за овај вид истраживања јавила се након о�јављених резултата
ПИСА тестирања 2012. године. Било је пуно полемике на ту тему у
медијима, али чињеница је да је чак 35 посто ученика у Ср�ији постигло
резултате испод просека када је у питању научна писмености. Идеја је
�ила да се ученицима при�лижи наука на њима приступачан и
допадљив начин, да ученици осим знањима из науке овладају и
знањима о науци као о�лику људске делатности. Ученичка
истраживања у оквиру пројекта повезују различите природне феномене
и екологију, али и доприносе развијању одговорног односа према
животној средини тако да је ово уједно �ио и  начин да допринесемо
остваривању исхода који се односе на �ригу о здрављу и животној
средини, а који су наведени у програмима наставе и учења.

Ка�а и како је нас�ала и�еја за овај ви� ис�раживања?

Са о�зиром на �о �а је ово �рва �о�ина реализације
�ројек�а у нашој Гимназији, �а ли с�е за�овољни како су

ура�или за�а�ке?
Лично сам веома задовољна �ројем ученика који се
укључио у пројектне активности с о�зиром на то да рад
на пројекту није �ила о�авезна активност. Што се тиче
самих радова,ученици су реализовали једноставне
огледе, вршили различита мерења, сређивали и
анализирали до�ијене резултате, дизајнирали,
користили знања из више научних дисциплина,
математике и информатике, стицали вештине
истраживачког рада. То су прави мали научни радови,
па како не �ити задовољан. Са сваким наредним
задатком примећује се значајан напредак код ученика
што се види у њиховим радовима. Истраживачке
активности ученика су реализоване у циљу припреме
Фестивала науке који ће ове године �ити организован
онлајн тако да ћете се и сами моћи ускоро уверити.
У оквиру пројекта настао је и рад- видео игрица
мултимедијалног карактера „Спасимо Земљу”. Рад је на
конкурсу Европски дневник освојио трећу награду. И
овај рад ће, такође, �ити представљен на Фестивалу
науке 2022. тако да ћете моћи приступити игрици,
за�авити се, али и нешто ново научити.

Да ли �ланира�е �а нас�ави�е овај �и�
ученичко� ис�раживања и наре�не школске

�о�ине?

У нашој школи се о�разују �удући академски
грађани, ученици који ће своје о�разовање
наставити на неком од факултета или
високошколских институција. Знања и
вештине које овим путем стичу су им
драгоцена, а уз чињеницу да постоји и
велика заинтересованост у плану је наставак
и проширивање активности. Ове године
остварили смо сарадњу са једном основном
школом, а за наредну у плану је сарадња и са
неким институцијама из окружења.

Теодора Жерајић IV10 
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проф. физике



Европски дневник 2021/2022. је пројекат Делегације Европске уније у Репу�лици Ср�ији.
Министарства просвете, науке и технолошког развоја Репу�лике Ср�ије и Министарства за
европске интеграције Репу�лике Ср�ије
„Европа и ја” наградни је конкурс за креативне радове ученика средње школе од првог до
трећег разреда који се такмиче у пет категорија: фотографија, видео, �лог, ангажовани
уметнички рад и мултимедија. Теме овогодишњег конкурса су: ЕУ и Ср�ија, ЕУ у мом
свакодневном животу, Митови о ЕУ, Људска права- моја права, Животна средина и климатске
промене су важне. Ове године је на конкурсу учествовало 120 тимова и ученика са својим
радовима, у наведеним категоријама. 
Милош Дракул, Ана Скенџић и Лана Тодоровић, ученици I9 разреда Гимназије „Светозар
Марковић” су на конкурсу „Европа и ја” освојили треће место са мултимедијалним радом
„Спасимо Земљу”. Њихов рад је едукативна видео игрица која повезује знања из о�ласти
екологије, физике, хемије, �иологије и географије са СТЕМ вештинама. Ученици су овом
игрицом желели да укажу на важност очувања животне средине као и на климатске промене
које представљају претњу планети.

ЕВРОПА И ЈА

Рад ових талентованих ученика
можете погледати на ве� страници
европски дневник на следећем коду: 

Ученици су 9. маја отишли на наградно путовање. Преносимо вам њихове утиске.

„Путовање је �ило веома садржајно и уз�удљиво. Посетили смо Будимпешту и Љу�љану-
Европске престонице које су освојиле наша срца зеленилом, знаменитостима и културним
наслеђем.  У Будимпешти, прелепој мађарској престоници, о�ишли смо Трг Хероја и дворац
Вајдахуњад, зграду Парламента, а посе�ан доживљај �ило је крстарење Дунавом и уживање у
погледу на овај прелепи град. Уследио је о�илазак Будима и тамошњег велелепног дворца,
Ри�арског �астиона, Матијине цркве и Председничке палате. У предаху смо уживали у
погледу на Пешту и далеко познатим кремпитама. 
Пут нас је водио до Љу�љане, града који одише шармом, града на малој реци са �ројним
мостовима, прелепим улицама и калдрмом којом сао�раћају �ициклисти. О�ишли смо центар
и Прешернов, Градски и Конгресни трг. Успињачом смо дошли до замка- атракције са чије се
осматрачнице пружа предиван поглед на град и околину. У Музеју марионета упознали смо
се са словеначком традицијом луткарског позоришта.”
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На главном менију се налази неколико
опција. Једна од њих је ПРОМЕНИ ЈЕЗИК.
Помоћу ове опције можете ода�рати неки од
понуђених језика. Такође, можете
подешавати јачину звука помоћу опције
ЗВУК. Да �и сте започели игру кликните на
опцију ИГРАЈ. Након иза�ране опције
појављује се модел Земље. У горњем левом
углу налазе се ЛИСТИЋИ који представљају
новац помоћу ког је могуће откључати нове
континенте и океане. Почетна сума тих
листића је 1000. Игрицу је могуће започети
откључавањем �ило ког континента или
океана. У нашем случају ми смо ода�рали
Европу. Након откључавања појављују се три
мисије које се прелазе одговарањем на
питања. По завршетку споредних мисија
појављује се ГЛАВНА, која о�ухва та питања из
претходних споредних мисија. Питања су из
о�ласти екологије, географије, хемије и
�иологије. Уколико приликом одговарања на
питања дате нетачан одговор, гу�ите �атерију
која представља гориво ракете помоћу које се
крећете око Земље. Да �и се �атерија
напунила потре�но је одрадити мањи задатак
у виду скупљања муњица. Поред муњица,
такође, сакупљају се папири који сим�олизују
смеће које се налази на Земљи. Преласком
главне мисије завршава се спасавање
континента или океана. По завршетку свих
мисија на једном континету или океану на
исти начин се спасавају и други. Након
спасавања свих континената и океана игрица
је завршена. СПАСИЛИ СТЕ ПЛАНЕТУ!

ЕВРОПА И ЈА
УПУТСТВО ЗА ИГРИЦУ
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Јован Паравиња, Милош Гатарић и
 Вукан Цветковић III6

Тајна

И �о ш�о �е �оли
и �о ш�о �е мучи.
И све о чему сниваш,
а нико не може �а �окучи.

И �ро�леми
и �оли
и ка� се моли
и ка� се мно�о воли,
све �о �ус�и и �иши.
Пос�ани свес�ан �ролазнос�и све�а.

И �оли и �а�ње
и �еско�е и муке
и с�рах и језа
и слава и хвала
и све ш�о волиш
и све чему се на�аш,
све ће �о �роћи.
И само ће се о�је�ном у�аси�и звез�е.

Али и�ак има неш�о иза �их звез�а.
Је�на �ајна не�окучива, �алека
и �о�у� �е�иње �уше мека.
Ка �ој �ајни све �уше јез�е,
али се и�ак �рво морају у�аси�и звез�е.

                                         Милица Јарић I5

Има је�на жена

Има је�на жена
кру�о� с�аса,
хла�но� �ласа,
�о�ле�а ш�о сече
и руку које лече.

Има је�на жена
није висока,
зелено� ока,
чини се с�ро�а
и ко не зна рекао �и �а љу�ави нема.

Али иза кру�о� с�аса
и �ру�о� �ласа
крије се је�на љу�ав �ез�ранична,
неисцр�на, незави�на, �езусловна.
Крије се је�на мајка.

Она је мој �орац,
мој �ворац,
она која лечи
и она која �еши
и она која се смеје
и живи за сву своју �ецу, �а и за мене.

Баш �а кру�а �ама
ш�о у цркви с�оји сама
у �у�ој сукњи о� лана,
�о је моја мама.

                                     Милица Јарић I5
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Анђела Ђукановић I7
Стрип вести, I награда у категорији средњих школа

на 34. излож�и ауторског стрипа ученика Ср�ије



Сео�е – Ку�а и�емо?

     Ше�амо, �ана не знам �рој. Чини ми се �а су �ро�ле �о�ине, а мож�а,
само месеци или неколико не�еља о� ка� смо кренули. Ви�е се не сећам ��а
је �ило �ре ово�а, а ни�и ��а ће �и�и �осле.
      Увече, на�равив�и ло�ор, оку�или смо се око ва�ре уморни, знојави,
�ла�ни и �ез на�е. Не знамо камо и�емо ни�и за��о, али е�о – и�емо.
Поле�али смо је�но �о �ру�о� и �рзо у�онули у сан. Чуо сам �у�оке у�ахе
мојих �ру�ова војника, �уцке�ање �о�ореле ва�ре и �ум ли�ћа  на околном
�рвећу. Цео ло�ор с�ава, а мени сан неће на очи. Како �о� се окренем, не��о
ме жуља, �ура, �оцка, земља је �реви�е �вр�а, а �раве ни��е – само
�ра�ина.
О�ус�а�ох о� �оку�аја �а зас�им и ле�ох на леђа. Ка� оно, имам и ��а �а
ви�им. Бескрајни, �лави кру� и у њему милион звез�а! Дах ми је зас�ао на
секун�. Ника�а нисам ви�ео �ако �реле� �ризор. Поку�ао сам �а из�ројим
звез�е, али узалу�! Преви�е их је! Сво� је �ио �ескрајно велик, �а се човек
у�ла�и �е величине. Нема океана, ни�и земље �ако велике, а ни �ако
сјајне. Али ово не�о је вечерас �ило само моје.
О�је�ном, осе�им како �ос�ајем лак�и – као �а ле��им. Земља ме није
ви�е жуљала, ни�и ми се �ра�ина завлачила �о� ко�уљу и ле�ила за
знојаве �ру�и. Сло�о�ан, корачао сам ка звез�аном сво�у. Звез�е су ми се све
ви�е �ри�лижавале или сам ја њима, нисам ви�е �ио си�уран. Ено, ви�и ону
је�ну, са моје �есне с�ране, најсве�лију на целом не�у! Кренуо сам �рема
њој, верујући �а ако с�и�нем �о ње, ова �а�ња ће �и�и �о�ова. Неће �и�и
ви�е умора, �лача ни�и жуљева у ци�елама и смра�а који нас �ра�и о�
само� �оче�ка. Бићу сло�о�ан и �ез�е�ан, чис� и о�моран!
Јао среће, јој ра�ос�и!
С�а�ох на �рену�ак и �риме�их јо� звез�а. Ш�а ако су све ове �ру�е
звез�е с�ас за све моје �ру�ове војнике, као ��о је ова моја мој излаз?
Гос�о�е, �а �о је милион звез�а, милион жеља, милион на�а, милион
су��ина! Мож�а и ус�емо �а се с�асемо ово� мучно�, �ескрајно �у�о� �у�а на
који смо �о�ли!
Јао среће, јој ра�ос�и!
Са�а сам на �охва� руке о� мо� с�аса, моје звез�е. Већ зами�љам своју
су��ину у рукама, како ме �реје и ис�уњава �разнину коју осећам већ
месецима. Мо�ао сам �а осе�им �о�лину �ома, суву о�ећу и мирис мајчино�
�а�рика�а који нисам јео не �ам�им!
Мо�ао сам �а чујем, као из �аљине неке �алеке �ро�лос�и, �уку ло�ора,
војника који су се �у�или и с�ремали за �аљи �у�. Али ја сам �ез�е�ан у свом
�ому, крај о�њи��а, �о��уно с�окојан �ле�ајући мајку како ми �риноси
�ањир са ручком. Али она изнена�а нес�а�е, а �ањир је �ао на �о� и
раз�ио се у хиља�у кома�а, �раћен �ласним �у�им звуком.
      Та� о�ворих очи. Схва�их �а сам у ло�ору. То�ло�у �ома заменила је
хла�ноћа ју�ра. Земља је о�е� �ила �вр�а и �ра�њава, а �ук је скоро �ио
с�реман за �олазак. По�ле�ах у не�о, �амо ��е је �ила моја звез�а, али са�а је
није �ило. Са�а је на �ескрајном, �лавом кру�у �ила само је�на звез�а, највећа
и најсјајнија о� свих.
Озе�ло Сунце ме је вра�ило у сурову и с�ра�ну с�варнос�. Та� се
рас�ужих ��о сан није �ио с�варан, али са� �арем знам ку�а и�ем – ка
звез�и с�аса.

                                                                         Марина Ђурановић III3
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КЊИГЕ

Маргарет Атвуд „Лопов млада”

Ово је узнемиравајућа, замршена прича о животима
три пријатељице, Роз, Тони и Чарис, које деле
заједничку рану - Зенију, �ившу дугогодишњу
„пријатељицу” са факултета. Зенија је, по мом
мишљењу, један од најнеза�оравнијих антагониста
Маргарет Атвуд. Она искориштава сла�ости својих
пријатеља и интимност као оружје, како �и ушла у
животе главних ликова, искористила њихово
поверење и симпатије у своју корист. Сада се Зенија, за
коју се мислило да је мртва, изненада појавила - чак је
и њена смрт �ила о�мана. Маргарет се враћа годинама
у прошлост, анализирајући животе ових жена, и на
сатиричан начин представља динамику пријатељства,
моћи и поверења.

Ива Шљука III4

Дарон Асемоглу, Џејмс Ро�инсон „Зашто народи
пропадају”

Ако сте се икада запитали зашто су неке земље
�огатије од других и који су догађаји довели до тога,
управо књига о којој је реч има све одговоре . Зашто
народи пропадају је интересантно написано са жељом
да нам при�лижи и о�јасни како је политички систем
неке нације или државе директно везан за њен
просперитет и економски успон. Књига нас води на
путовање кроз историју док о�јашњава како су људи на
власти довели свој народ у невоље или �лагостање.
Аутори књиге Зашто народи пропадају тврде да
фактори као што су географски положај, знање или
количина природних ресурса нису пресудни за развој
и �огатство државе. Уместо тога, успостављене
политичке институције и њени лидери играју далеко
већу улогу. Ако тражите књигу да �и проширили своје
видике о светској историји и политици, Зашто народи
пропадају је �ез сумње књига за вас.

    Елена Чо�ан III4

Гимназијалци 
препоручују

Припремила Елена Чо�ан III4



Хасана�иница- жр�ва или јунакиња сво� времена

Ју�ро је, �о�ина 2022. Жена се �у�и �оре� мужа, с�рема се,
�оручкује заје�но са њим. Он је �осма�ра као �о�ињу. Као
с�вара�еља ње�ово� најле��е� сна. По��ује је, слаже се са
њеним с�авовима, воли је и није �а с�рах �а искаже �у љу�ав,
�а ни њу. Она о�лази на �осао као �еф о�ељења, сва срећна
знајући �а је чекају ис�а �рава као и �рава �ило ко� му�карца,
као и �рава �ило ко� љу�ско� �ића. Осећа се моћно, �осе�но,
захваљујући женама које су се �ориле за нас, за на�а �рава, за
на�е заслужено мес�о. Захваљујући женама �о�у�
Хасана�инице. Ју�ро је, �о�ина 1647. Жена се �у�и о�војено о�
сво� мужа. Чека �а. Не сме �рва �а му �риђе, јер женама �о не
�оликује, зар не? Не сме �а му �окаже своју љу�ав, не сме �а му
искаже своја осећања. Јер Боже, она ни не �ре�а �а их има.
Иако зна �а је �о�ре�но, она слу�а разум и не о�лази �о
�овређено� мужа, који само њу чека. Она слу�а морале и
очекивања које је �ос�авило �ру��во �о� времена. Жена не
сме �а воли, жена не сме �а мисли, осећа... Она није ни жена,
већ власни��во сво� мужа, њено� �ос�о�ара. Муж, разочаран и
�есан, о�ра��а се о� сво� власни��ва, �аје �а, �ро�аје. Он
�ера Хасана�иницу о� куће и о� �еце, знајући �а она није мо�ла
ни��а �а ура�и �ово�ом �о�а. О�узима јој њено �ело за које је
она �ала цео живо�. Немајући мно�о мо�ућнос�и, Хасана�иница
налази ново� мужа, �ос�о�ара. Иако је на�ла �ру�о у�очи��е,
иако је �ри�ала �ру�ом, она осећа �разнину, самоћу и �у�у. Јер
је�ино њено �ело, ује�но и најле��е, о�узе�о је о� ње. Без
разми�љања и �ез икакво� с�раха, јер зна �а је крај, она се
у�ија �ре� самим �ив�им мужем (Хасана�ом) и �ецом. Њена
смр� �ре�с�авља оличење сваке жене �о� �о�а, сваке жене
која је �ила злос�ављана о� сво� мужа. Она �ре�с�авља сваку
�роливену сузу жене не�озна�о� имена, сваке мо�рице, �лача и
�у�и�ка. Мо�ла је �ру�ачије �а �ос�у�и, али није. Иако је мо�ла
јо� �а живи, �а с�вара �а чак мож�а и �а заволи, �о�нела се
као жр�ва сво� времена, несе�ично, �а ос�але жене не �и
осе�иле оно ��о је она осећала. 
Хасана�иница је �ила жр�ва сво� времена, али јунакиња на�е�.
Јер з�о� ње ми, жене, сло�о�но живимо, �е�амо, мислимо,
�ричамо, волимо. З�о� ње ми се не �ла�имо не�рав�е, не
�ла�имо се �а искажемо на�а осећања и с�авове. З�о� жене
као Хасана�иница, ја �оносно и �ез с�раха кажем �а сам ЖЕНА!

                                                                         Иси�ора Марков I10
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Улица ли�а 

Улицом корачам са мислима
својим,

Испуњена нео�ичним осећајем
сете

Под ногама ми измиче путељак од
липовог цвета жут

Године лете
Сенка за мном у стопу корача 

И она је порасла са мном
Моја је снага све јача и јача

И године иду за мном
У мирису липе нађох свој мир

мисли ми од љу�ави трепте
Сетих се неких драгих и вољених

људи
Године лете

И пролазиће дани, као песма
приметити нећу, да све је ово као

сан
да липа као и ја цвета сваки дан 

а године ће одлетети, нека сећања
ће ипак остати вечна

                 
                     Хелена Зурковић I7



Спорт

Наша школа је већ годинама успешна у разним спортовима. Што се тиче од�ојке,
увек се налазила на прва три места. Ове школске године имали смо изузетан успех
када је у питању женска од�ојка. Освојили смо прво место на Окружном и друго
место на Међуокружном такмичењу.
Ученице које су учествовалe на такмичењу су: Тијана Баруџија IV8, Милица Анушић
III9, Ксенија Сокић II6, Елена Чо�ан III4, Ана Стојчић II3, Милица Бурка I4, Уна
Шумоња I4, Лана Ранитовић I8
Ментор: Миодраг Кијановић

Елена Вујичић I8
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Спорт
На Спортској школској олимпијади у Зрењанину
која је одржана од 19. до 22.05.2022. године наши
ученици у �орилачким спортовима остварили су
следеће резултате: 
Џудо:  Сава Мишић I7 освојио је 1. место
Милана Кушић I5 освојила је 3. место
Карате: ученици Милица и Петар Крндија I7 освојили
су 3. местo

ЏУДО И КАРАТЕ

Елена Вујичић I8

БАСКЕТ 3x3

У организацији Савеза за школски спорт
града Новог Сада у новем�ру на СПЕНС-
у,одржано је Школско такмичење у �аскету
3x3. Баскет екипа наше школе освојила је
треће место. 
За школу су играли: Александар Чепреги II6,
Богдан Ба�ић II7, Никола Гр�а II8, Урош
Дашић III3, Угљеша Милосављевић II10 и
Грегор Прокопић II7. 
Екипу је припремао и водио професор
Ђорђе Мадић.

На Међуокружном такмичењу у атлетици:
Андрија Ерг освојио је 2. место у дисциплини 100m,
Тијана Самарџић освојила је 2. место у дисциплини
скок у даљ,
Андрија Ам�ер освојио је 4. место у дисциплини
400m.

Ментор Дејан Чо�анов

ФУТСАЛ
На градском првенству у футсалу наша школа
постала је првак града.
За школу су наступали: Андреј Нинковић II8,
Вукашин Лојовић II8, Милан Мирковић II8, Срђан
Исаковски IV7, Теодор Митровић IV7, Немања Чеман
IV4, Веселин Медић IV6, Милош Васић I6, Радован
Анушић I6, Вукашин Адамовић IV4, Алекса Моравић
IV8, Дарио Аврамов III3 и Никола Стантић III3.
Екипу је припремао и водио проф. Ђорђе Мадић

Атлетика
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Теодора Жерајић-
дугогодишњи
члан Новинарске
секције

Ка�а и како си о�лучила �а се
�ри�ружиш Новинарској секцији?

 
Новинарској секцији сам се �ри�ружила
на �оче�ку �рво� разре�а. Та�а је за
мене јавни нас�у� �ио мисаона
именица; неш�о незамисливо.
Међу�им, у основној школи сам се
�акмичила из �рама�ике и имала сам
о�ромну љу�ав �рема �изајну. Желела
сам �а се о�ро�ам у нечему новом, �а
савла�ам своје с�рахове и �а с�екнем
нова искус�ва. Искрено, ра� у
Новинарској секцији је у великој мери
�о�ринео мом развоју и развијању
различи�их ком�е�енција. Уочавам
о�роман на�ре�ак. Зах�евало је
�освећенос�, оз�иљнос� и �уно ра�а,
али је вре�ело.

 

Како је �ило ра�и�и на ТВ
ре�ор�ажама?
 
Ре�ор�аже су зах�евале
�рофесионалнос�,
концен�рацију и време. И�ак,
увек су �иле занимљиве и �уне
смеха. Онај осећај ка�а �ле�амо
коначну верзију је изузе�ан.
Заис�а су �иле �ре�ивно и
неза�оравно искус�во.
 

Која ре�ор�ажа �и је омиљена и заш�о?
 
Омиљена ре�ор�ажа ми је �аш она коју
сам �рву ра�ила за Школски с�ор� Ср�ије,
још у �рвој �о�ини мо� школовања у
Гимназији. Ин�ервјуисали смо ђаке који
су освојили на�ра�е на �акмичењима у
кошарци и �аске�у. Пози�ивна енер�ија је
�ила неверова�на. Иако смо се �а� �рви
�у� у�ознали, �ила је веома �рија�на
а�мосфера. Било је �ешко ос�а�и
оз�иљан. Камерман, с�ор�ис�и, ја…сви
смо се смејали. Снимали смо неколико
�у�а. Касније је она еми�ована на РТС-у
ш�о је још је�ан ус�ех и на�ра�а за ра�.

Током сво� ра�а у Новинарској секцији
�ила си на мно�им �ри�инама. Која је
�о �вом мишљењу �ила најзначајнија и
која је ос�авила најјачи у�исак?
 
Најзначајнија �ри�ина је �ефини�ивно
она на Фес�ивалу ћириличних �рен�ова.
Била је ин�ерак�ивна и веома
ин�ересан�на. Са�ле�ала сам с�вари и
из је�не �ру�е �ерс�ек�иве, �роширила
своје ви�ике и с�екла нова знања.
У с�вари, на �ри�ини се раз�оварало о
свим с�варима које мене ин�ересују;
�изајн, новинарс�во, �рама�ика, језици…
У�ознала сам �ивне љу�е сличних
ин�ересовања. 
 

Са каквим искус�вима и сећањима на�уш�аш
Новинарску секцију и �а ли ће �и �а искус�ва
значи�и �аље у живо�у?

Новинарска секција је о�ележила и уле�шала мој
�оравак у Гимназији. У�ознала сам неке јавне
личнос�и, с�екла �ивна �рија�ељс�ва, искус�ва и
ос�варила мно�е ус�ехе. Изашла сам из зоне
комфора. Помо�ла ми је �а развијем своју личнос� и
о�лучим чиме желим �а се �авим у живо�у. 

Анђела Опачић I8
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НОВИНАРСКА
СЕКЦИЈА

Новинарска секција наше школе �у�и низ �о�ина чува �ра�ицију и  
квали�е�. Иза нас је �о�ина коначно� �овра�ка у свако�невицу, �а је
самим �им и ова школска �о�ина �ила ис�уњена �ешавањима, које је
наша секција ис�ра�ила. Наши журналис�и �или су за�ужени за све
�екс�ове и ин�ервјуе који се у овом часо�ису налазе, �ок је �ехничка
�о�ршка �ила за�ужена за �изајн часо�иса, а мен�орке су �иле
�рофесорке ср�ско� језика и књижевнос�и Јелена Дави�овић и Милка
Симовљевић. Ову �о�ину можемо и назва�и �о�ином о�нове, с о�зиром на
�о �а је �ре�хо�на �ос�ава наше секције ма�урирала �рошле �о�ине, а
�а су се ове �ри�ружили ученици �рво� разре�а. С�ој свежих и�еја и нових
ам�иција са искус�вом и ру�ином, резул�овао је новим �ројем
„Гимназијалца”, који све�очи о ус�ешној �о�ини иза нас.

Ваша Новинарска секција

45



Гимназијска клупа
посвећена Ђорђу

Балашевићу, нашем
бившем ученику 

Једина клупа која може да нас подсећа на Ђолета, ниједна
друга. Да ли је то нека друга клупа парка, клупа у возу, у

оно време кад смо се ми возили, наравно да не. Он је
помињао само ову клупу у две песме, школску клупу.

Сматрам то врло важним и интересантним за неког ко је
љу�авни поета. Он школску клупу помиње у љу�авној

песми ,,Још једна песма о првој љу�ави” и наравно, у песми
,,Неки нови клинци”. Клупа, стрипови испод клупе,

напомињу нам време прве љу�ави и тај период одрастања
кроз школу.

Оливера Балашевић, посетила је нашу школу
17.6.2022. године у име фондације

,,Балашевић” и тиме учврстила дугогодишњу
сентименталну везу коју је, њен супруг, Ђорђе

Балашевић, некадашњи ученик наше школе
имао. Приликом посете уручена је златна
плочица на којој је угравиран сим�оличан
натпис ,,Неки  нови клинци”, која управо

позива на радовање доласку нових генерација
који ће у ову школу ући, али и изаћи као

перспективни људи.

Напоменули сте значај школске клупе у песмама Ђорђа
Балашевића и рекли сте да је то једина клупа по којој га

можемо памтити.

Свакако ћемо га памтити као гимназијског
романтичара. Шта мислите о новим

генерацијама? Да ли се, можда, неке ствари
мењају или суштина ипак остаје иста? 

Можда наизглед. За мене само у технолошком
смислу. Ја припадам аналогној генерацији, ви сте

дигитална генерација, али када је реч о
емотивности, о емотивној интелигенцији, како то
називају, мислим да се ништа не мења. Напротив,
све је и даље у емоцији. Зато и кажем да �и Ђоле

могао и комотно да �уде саставни део уџ�еника из
хемије, јер она припада том основном принципу

који нас покреће, а то јесу емоције. Ниједан
дигитални софтвер не може заменити, онај прави

истински осећај, кроз интеракцију, кроз први
контакт очима. Неко ти се учини драг и о�узму те

осећања, а то, на срећу, још увек не може да се
деси у дигиталном свету.

 Сама ова плочица има метафорично значење. Да ли
тај њен натпис оставља поруку да ће кроз ову

учионицу и школу, проћи много генерација који ће
одавде изаћи као формирани, млади и перспективни

људи?

,,Неки нови клинци” је назив песме у којој се помиње 
школска клупа, а у којој мери је то и 

 метафоричан назив, то остаје на вама. Са жељом да
једног дана, после неких значајних раскрсница, које ће
�ити пред вама и у вашем сазревању и професионалној

оријентацији, сетите се, па кажете ја сам 
заслужио да ми је тамо и име. Све оно што даље носите
кроз живот, највише носите из школских клупа. Не само
о�разовање, не само педагошке или научне предметне

чињенице, него највише време у овој 
заједници. Ја сам по свом формалну о�разовању 
 професор, најлепшег предмета после музичког,

физичког и здравственог васпитања. Оно што ме је
поприлично уплашило, јесте претходна година, када се

настава спроводила онлајн. Уплашила сам се да је то онај 
 девети круг пакла, коме се, можда, неповратно гу�и

људскост, да новим генерацијама нећемо развити
емпатију и постављамо питање шта ће �ити с нама. 
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Интервју водила Анђела Опачић I8

Фондација ,,Балашевић” негује хуманост. Не
хуманост каквом је се сада сетимо, већ хуманост у
смислу људске топлине и човекољу�ља. Да ли Вам

је то, можда,  план и за даље?  

Мислим да код човекољу�ља не постоји план. Где је план
ту је можда и предумишљај. Овде је то на нивоу 

 интуиције и инстинкта. Мислим да смо се и пре нашег
формалног упознавања прво препознали, управо по том
аспекту, који си сада напоменула, а то је људскост. То је
заузимање за оно што је помало на граници хедонизма.
Оно што је уживање у тој чежњи за животом и оно што

заправо може �ити живот, у сваком тренутку. Па чак
дотле да ми нисмо ствари, чак и кад су �иле пресудне,

посматрали онакве какве су, него како �и могле лепше да
�уду. И то нас је негде 42 године држало на релацији

неких лепих рима и стихова и наше узајамности. Стихова
који су дошли из тих животних релација. Ђоле није неко
ко се на нивоу својих имагинација и стваралаштва, �авио
неким фантазмагоричним сликама. Можда је он з�ог тога
и у толикој мери препознатљив на нивоу свих генерација,

јер пише из оне лепе непосредности живота.
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Спремање је трајало цело ово полугодиште и спремала сам се заједно са професорком
Соњом Бјелогрлић. Она ми је давала материјал и појашњавала градиво. Репу�личко
такмичење је увек најтеже, па тако ни питања нису �ила толико једноставна, па ми је тако
и тре�ало времена да одговорим на њих и да о њима до�ро размислим. На Књижевној
олимпијади, Репу�личком такмичењу из књижевности, освојила сам друго место.
 

Када је почела твоја приврженост француском језику?

Почела сам да учим француски језик још у основној школи,
где сам имала јако до�ру професорку, која ме је
заинтересовала на другачији начин. Касније сам наставила да
га учим и у средњој школи где сам до�ила разредну
француског језика и са њом сам увек могла да се посаветујем.

Које године си ишла на такмичење из француског и који су
твоји успеси?

Прошле године сам освојила друго место за превод на
Филолошком факултету, ове године, такође, друго место.
Мој највећи успех је то што сам успела за Француску
ам�асаду да освојим специјалну награду где сам и примила
награду у Француској ам�асади.

Ана Скенџић

Анђелина Пазаркић 

Ана Скенџић, ученица је првог разреда
и такмичи се из српског језика и

књижевности. У разговору са нама,
рекла је нешто више о свом искуству.

Такмичења

Такмичила сам се и у основној школи и није
ми про�лем да учим градиво из предмета
српски језик, �аш напротив, у томе уживам.
Такмичила сам се и из језика и из
књижевности.

Анђелина Пазаркић матурант наше Гимназије, такмичи
се из француског језика.Такође, до�ила је и ту
привилегију да посети  Ам�асаду Француске.
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На 30. Пое�ском конкурсу „Десанка Максимовић” за нај�ољу з�ирку �есама ученика
сре�њих школа у ор�анизацији Ваљевске �имназије и Ср�ске књижевне за�ру�е,
ученик III6 о�ељења, Миомир Милосавац освојио је �рво мес�о. Жири је ра�ио у
сас�аву: ака�емик Ма�ија Бећковић, �есник; Дра�ан Лакићевић, �лавни уре�ник СКЗ,
књижевник и �р Вера Ваш, �рофесор књижевнос�и. На Конкурс је �рис�и�ло 49
з�ирки, а жири је иза�рао 15 нај�ољих. Финале је о�ржано у �оне�ељак, 16. јуна, у
Ваљевској  �имназији, ка�а је Миомирова з�ирка �ро�лашена нај�ољом.  Прва на�ра�а
је ш�ам�ање з�ирке �есама �рвона�рађено� на Конкурсу, која ће �и�и
�ре�с�ављена сле�еће �о�ине. Искрено чес�и�амо Миомиру, са на�ом �а му ово
значајно �ризнање �у�е мо�ив �а нас�ави �а се �ави �исањем �оезије.

На 32. Ре�у�личком �акмичењу из ср�ско� језика и језичке кул�уре,
ученица I6 о�ељења, Иси�ора Илић, освојила је �реће мес�о. Све
чес�и�ке Иси�ори на ос�вареном резул�а�у, са жељом �а ус�ех
�онови и сле�еће �о�ине.  Мен�ор  �роф. Бранка Букарица

На Репу�личко такмичење из �иологије пласирали су се следећи
ученици: Милица Ковачевић, Марија Миловац, Страхиња
Перишкић, Анђела Станишић, Драгана Беркловић, Анђела
Стајчић, Ивана Кукавица, Лаура Коња. Менторке: професорке
Милица Гајић, Ружица Петровић и Хелена Гергељ

На ликовном конкурсу „Шантићева реч” на тему
„Портрет друга”. Награде су освојиле: 
Маја Његован (1. награда), Ана Масуловић (2. награда),
Тара Петрић (похвалница)

Анђела Опачић и Елена Вујичић I8

На Репу�личком такмичењу из историје, одржаном 21.5.2022.
године у Пироту, Гимназија „Светозар Марковић” имала је три
представника. Ученица II4 одељења Ленка Глигорић освојила
је седмо, а ученица II8 одељења Теодора Шушњар, осмо
место у конкуренцији 40 ученика из целе Ср�ије. Ученик IV9
одељења Страхиња Перишић, пласирао се на осмо место, у
конкуренцији од 60 нај�ољих историчара, ученика четвртих
разреда у земљи. Ментор је �ила професорка историје,
Александра Поповић.
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9. марта 2022. године одржан је испит о познавању немачког језика
DSD 1. 46 ученика наше школе, је полагало испит,  који су уједно осма
генерација како се од 2015. године одржава испит. Диплома одговара
нивоу Б1, заједничког референтног оквира за стране језике. Испит, као
и припрема, за ученике је �есплатан и међународно признат. Могу да

полажу само ученици школе које су до�иле статус DSD школе.
Припрема за овај испит одвија се делом у оквиру редовне наставе, а
делом на додатним часовима. И ове, као и ранијих година, припрему

су држале професорке немачког језика Тамара Ђукичин, Оља
Коцкаревић, Агота Цикора, као и лекторка Лена Емејди. 

Ученици Нина Петровић IV4 и Никола Будић IV6 са професорком
Аготом Цикора, посетиће међународни конгрес у Немачкој. који

подржава Гете институт, ZFA-Централа за подршку о�разовања ван
граница Немачке



Ана Бу�оња, Маја Бу�оња, Ленка
Глигорић и Анђелина Ђаловић II4

Јован Крстин II9-
Уређење животног
простора (макета)

Нађа Тица и Нина Столевски II2

Милица Борља II9

Из�орни програм-Уметност и дизајн

Теа Богичевић II9

УЧЕНИЧКИ РАДОВИ
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Дејан Тривановић II10
Миа Пертреш II6

Дина 
Јакшић I8

Ана Јовановић I8
Лена Јелић I8

Сара Игић I9 51
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